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VOLBA EVROPY 
  

 

 

Kampaň vedená napříč Evropou před letošními evropskými volbami nám 

připomněla, co naše Unie představuje. Téměř 500 milionů lidí s tak různorodými 

kulturami, komplexními dějinami a rozdílnými názory – všichni ti, kdo přišli volit, 

ve stejnou dobu vyjádřili své přání ohledně směřování celé Unie sestávající z 27 

zemí. Svým hlasem také přispěli k formování sdílené evropské identity, tvořené 

bohatou a rozmanitou kulturní mozaikou. To je největší síla Evropy. Díky tomu 

je Evropa víc než pouhý konstrukt nebo projekt. Evropa je naším domovem: je 

jedinečná svou koncepcí a jednotná v rozmanitosti.  

Od rekordního počtu prvovoličů až po ty, kteří hlasovali ve všech evropských 

volbách, vyjádřili lidé naději a touhu po zdravější a více prosperující budoucnosti. 

Poukázali však také na to, že žijeme v éře obav a nejistoty. Evropané mají reálné 

pochybnosti a obavy ohledně nestability a nejistot, s nimiž se potýkáme – od 

životních nákladů, nákladů na bydlení a podnikání až po způsob, jakým jsou řešeny 

otázky, jako je migrace. Od naší vnitřní bezpečnosti až po války na Ukrajině a na 

Blízkém východě. Obávají se také, že Evropa často není dostatečně rychlá; že může 

být buď příliš vzdálená, nebo příliš komplikovaná. 

Všechna tato očekávání a obavy jsou reálné, legitimní a je třeba na ně reagovat. 

Proto jsem přesvědčena, že je zásadní, aby se v Evropě udržel demokratický 

střed. Aby se ale mohl udržet, musí se vypořádat se škálou obav a výzev, jimž lidé 

ve svém životě čelí. Pokud to neudělá, povede to k roztrpčenosti a polarizaci a bude 

to představovat úrodnou půdu pro ty, kdo propagují zdánlivě jednoduchá řešení, ale 

ve skutečnosti chtějí naši společnost destabilizovat.  

Toto je pozadí současné éry hlubokých změn – dotýkajících se naší společnosti a naší 

bezpečnosti, naší planety a naší ekonomiky. Rychlost těchto změn může být 

destabilizující a pro některé může vést k pocitu ztráty světa, na nějž byli zvyklí, a  

k obavám o to, jaký bude ten budoucí.  
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To vše – spolu s důsledky plynoucími z voleb a událostí v rozpolcenějším světě – 

vytváří pro Evropu bouřlivé a potenciálně dramatické období. Rizika jsou reálná a 

odpovědnost velká.  

Evropa nyní stojí před jasnou volbou.  

Volbou buď čelit nejistému světu kolem nás osamoceně. Nebo naši společnost 

sjednotit a semknout se kolem našich hodnot. 

Volbou být závislá a nechat se našimi rozdílnostmi oslabit. Nebo mít odvážné 

ambice, jednat suverénně a spolupracovat s našimi partnery po celém světě.  

Volbou ignorovat nové skutečnosti či rychlost změn. Nebo pohlížet na okolní svět a 

hrozby reálně.  

Volbou umožnit extremistům a ustupovatelům získat převahu. Nebo zajistit, aby 

naše demokratické síly neoslabovaly.  

Domnívám se, že největší výzvy naší éry – od bezpečnosti přes změnu klimatu až po 

konkurenceschopnost – lze vyřešit pouze společným postupem. Hrozby, jimž 

čelíme, jsou příliš velké na to, než abychom je byli schopni zvládnout každý 

jednotlivě. Příležitosti, jež se nám naskýtají, jsou příliš velké na to, než abychom 

se jich dokázali chopit osamoceně.  

Proto se domnívám, že Evropa si musí zvolit svou nejlepší možnost: Unii.  

Základem pro to je hluboké přesvědčení, že výzvy naší generace v tomto nestabilním 

světě může zvládnout pouze Evropa – to znamená, že bude podporovat Ukrajinu tak 

dlouho, jak to bude potřeba, bude chránit naši planetu, zajišťovat sociální 

spravedlnost, bránit demokracii, podporovat živobytí lidí, průmyslová odvětví a 

zemědělce, nebo stát v čele technologických průlomů, které budou utvářet svět po 

zbytek tohoto století.  

V posledních pěti letech Evropa ukázala, čeho všeho může dosáhnout, pokud 

jedná společně. Když koná rychle a využívá svou velikost a sílu – jako když jsme 

zajistili vakcíny pro všechny členské státy současně. Když je odvážná a ambiciózní – 

jako jsme byli v případě souběžné zelené a digitální transformace a našeho plánu na 

podporu oživení – nástroje NextGenerationEU. Když je jednotná – jako když 

společně podporujeme Ukrajinu, svobodu a demokracii v té nejtemnější a nejtěžší 

době.  

Je načase, aby Evropa znovu kolektivně vystupňovala své úsilí.  

Tuto sdílenou odpovědnost má vůči všem evropským voličům, ale také vůči všem, 

kdo mávají evropskou vlajkou od Kyjeva až po Kišiněv, Tbilisi a západní Balkán, i 

vůči těm, kdo volají po evropské budoucnosti v ulicích menších obcí i větších měst 
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v celé naší Unii a po celém kontinentu. Musíme se na tuto budoucnost připravit – 

tím, že podpoříme všechny kandidáty na jejich cestě do Unie, při níž budou muset 

splnit všechny požadavky, a provedeme zásadní reformy.  

Unii, kterou zvolíme, nelze zredukovat na protiklad více, či méně Evropy. V této 

době potřebujeme Unii, která bude rychlejší a jednodušší, cílenější a jednotnější 

a bude víc podporovat lidi a podniky. Potřebujeme Unii, která bude jednat tam, 

kde vytvoří přidanou hodnotu, a v níž se všichni společně zmobilizujeme s jasným 

cílem a kolektivním posláním – orgány EU, celostátní a regionální vlády, soukromý 

sektor, sociální partneři, občané a občanská společnost.  

V posledních pěti letech jsme dosáhli mnohého – Zelené dohody pro Evropu, 

nástroje NextGenerationEU, Paktu o migraci a azylu a provedení evropského pilíře 

sociálních práv. V plnění všech našich cílů, včetně cílů stanovených v Zelené 

dohodě pro Evropu, musíme a budeme pokračovat.  

Nyní se musíme zaměřit na realizaci toho, na čem jsme se dohodli, úzce 

spolupracovat se všemi aktéry a soustředit se na naše velké výzvy. Proto chci pro rok 

2030 i období po něm vymezit soubor cílených a společných úkolů s jasnými cíli a 

výsledky v těchto prioritních oblastech:  

Obrana a bezpečnost. Udržitelná prosperita a konkurenceschopnost. Demokracie a 

sociální spravedlnost. Přední postavení ve světě a plnění cílů v Evropě.  

Tyto politické směry jsou naším plánem pro evropskou sílu a jednotu. Zde 

stanovené priority vycházejí z mých konzultací a ze společných myšlenek 

projednaných s demokratickými silami v Evropském parlamentu a rovněž ze 

strategické agendy Evropské rady na období 2024–2029. Nepředstavují úplný 

pracovní program, ale spíše rámec pro naši společnou práci.  

Nadcházejících pět let určí postavení Evropy ve světě na příštích pět desetiletí. 

Rozhodne o tom, zda si budeme utvářet svou vlastní budoucnost, nebo zda dovolíme, 

aby ji utvářely různé události nebo jiní.  

Domnívám se, že v současném znesvářeném a nejistém světě musí Evropa držet při 

sobě a mít odvahu myslet a jednat ambiciózně. Dostát odkazu naší minulosti, 

dosáhnout výsledků pro současnost a učinit Unii silnější pro budoucnost.  

To představuje hybnou sílu těchto směrů a vše, na čem chci v příštích pěti letech 

spolupracovat s Evropským parlamentem a členskými státy.  
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Nový plán pro udržitelnou prosperitu a 
konkurenceschopnost Evropy

Evropa byla vždy kontinentem průmyslu, 

podnikání a inovací – rozvíjela se díky 

průmyslovým a technologickým revolucím, 

globální konkurenci a měnící se společnosti.  

Za tuto sílu z velké části vděčíme naší 

jedinečné sociálnětržní ekonomice, která 

Evropě poskytuje mnoho výhod oproti 

konkurentům.  

Pro naši konkurenceschopnost však stále 

existuje příliš mnoho strukturálních brzd. 

Naše podniky působí v neklidném světě, 

který se vyznačuje nekalejší hospodářskou 

soutěží, vyššími cenami energií, nedostatkem 

dovedností a pracovních sil a potížemi 

s přístupem k potřebnému kapitálu. 

Sami jsme poznali nebezpečí závislosti nebo 

rozpadu dodavatelských řetězců – od 

zdravotnického materiálu během pandemie 

až po Putinovo vydírání v oblasti energetiky 

nebo čínský monopol na suroviny nezbytné 

pro výrobu baterií nebo čipů.   

Ve světě probíhá závod, který rozhodne, kdo 

jako první dosáhne klimatické neutrality a 

jako první vyvine technologie, které budou 

utvářet globální ekonomiku v nadcházejících 

desetiletích. 

Evropa si nemůže dovolit, aby v tomto 

závodě zaostala a ztratila svou konkurenční 

výhodu – a ani si nesmí dovolit žádné 

strategické slabiny.  

Je toho hodně, na co můžeme navázat – od 

masivních investic do čistých a digitálních 

technologií v rámci nástroje 

NextGenerationEU až po přístup 

k suverenitě, na němž se dohodli vedoucí 

představitelé ve Versailles.   

Máme mnoho silných stránek, které nám 

poskytují konkurenční výhodu – od 

výzkumných pracovníků a univerzit světové 

úrovně až po prosperující malé podniky a 

stabilní prostředí založené na zásadách 

právního státu a rovných podmínkách.  

Avšak vzhledem k rozsahu výzev 

a příležitostí musíme nyní společně 

postupovat mnohem rychleji a mnohem dále, 

abychom si zajistili konkurenceschopnost, 

prosperitu a spravedlnost. Budu v této práci 

rovněž vycházet z připravované zprávy 

Maria Draghiho o konkurenceschopnosti.   

Potřebujeme nový plán pro evropskou 

prosperitu, abychom: 

 

▪ usnadnili podnikání a prohloubili 

náš jednotný trh, 

 

▪ dosáhli dohody o čistém průmyslu 

s cílem provést dekarbonizaci a 

snížit ceny energií, 
 

▪ učinili z výzkumu a inovací 

ústřední bod naší ekonomiky, 
 

▪ zvýšili produktivitu rozšířením 

digitálních technologií, 
 

▪ mohli masivně investovat do naší 

udržitelné konkurenceschopnosti,  
 

▪ vyřešili nedostatek dovedností a 

pracovních sil. 

Usnadnění podnikání  

Klíčem k naší konkurenceschopnosti je 

jednotný evropský trh. Umožňuje volný 

pohyb zboží, služeb, peněz a lidí, otevírá trhy 

a zjednodušuje život lidem, podnikům a 

investorům.  
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Mohl by ale dokázat mnohem víc. 

Potřebujeme nový impuls k dokončení 

jednotného trhu v odvětvích, jako jsou 

služby, energetika, obrana, finance, 

elektronické komunikace a digitální 

technologie. To našim společnostem – 

zejména malým a středním podnikům – 

umožní dále růst a vytěžit z tohoto trhu co 

nejvíc.  

Domnívám se, že potřebujeme nový přístup 

k politice hospodářské soutěže, který bude 

lépe zaměřen na naše společné cíle a bude 

více podporovat další expanzi podniků na 

světových trzích a zároveň vždy zajistí rovné 

podmínky.  To by se mělo odrazit ve 

způsobu, jakým posuzujeme fúze, aby byly 

plně zohledněny inovace a odolnost.  

Zajistíme, aby politika hospodářské soutěže 

držela krok s vývojem na globálních trzích a 

zabránila tomu, aby se v důsledku 

koncentrace trhu zvyšovaly ceny nebo se 

snižovala kvalita zboží či služeb pro 

spotřebitele. 

Dvacet čtyři milionů evropských malých a 

středních podniků vytváří kvalitní pracovní 

místa zakotvená v místních komunitách. Ale 

tyto podniky – a také větší společnosti – se 

stále potýkají s příliš mnoha složitostmi.   

Musíme podnikání v Evropě usnadnit a 

urychlit.  

Postarám se o to, aby rychlost, konzistentnost 

a zjednodušení byly klíčovými politickými 

prioritami ve všech našich činnostech.  

Všichni komisaři a komisařky budou 

pověřeni, aby se zaměřili na snížení 

administrativní zátěže a jednodušší 

provádění: cílem je méně byrokracie a 

vykazování, více důvěry, lepší prosazování 

a rychlejší povolování.  

Povedou se zúčastněnými stranami 

pravidelné dialogy o provádění, aby zjistili, 

jak provádění nejlépe sladit s realitou v praxi.  

Budou spolupracovat s místopředsedou či 

místopředsedkyní pro provádění, 

zjednodušení a interinstitucionální vztahy při 

zátěžovém testování celého acquis EU. 

Na tomto základě předložíme návrhy na 

zjednodušení, konsolidaci a kodifikaci 

právních předpisů s cílem odstranit jejich 

překrývání a rozpory a zároveň zachovat 

vysoké standardy.  

Budeme se rovněž zabývat nesourodými 

vnitrostátními předpisy, které komplikují 

podnikání v různých zemích EU. Pomůžeme 

inovátorům uspět tím, že jim snížíme náklady 

v případě nezdaru.  

Na podporu tohoto cíle navrhnu nový 

celounijní právní status, který pomůže 

inovativním společnostem růst. Ten bude 

mít podobu tzv. 28. režimu, který podnikům 

umožní používat v určitých oblastech 

jednodušší, harmonizovaný soubor pravidel.  

Musíme také lépe podporovat podniky, 

jejichž velikost a schopnost financování 

nelze srovnávat s velkými korporacemi. Tyto 

podniky bývají často cílem likvidačních 

akvizic ze strany zahraničních společností, 

které se je snaží odstranit jako možný zdroj 

budoucí konkurence.  

Zavedeme novou kategorii malých podniků 

se střední tržní kapitalizací a posoudíme, 

kde je stávající regulace vztahující se na 

velké společnosti příliš zatěžující, 

nepřiměřená nebo brání jejich 

konkurenčnímu rozvoji. 

Budoucí právní předpisy musí být rovněž 

zjednodušeny a koncipovány s ohledem na 

malé podniky a při respektování zásady 

subsidiarity. Toho bude dosaženo zejména 

prostřednictvím nového testu malých a 

středních podniků a 

konkurenceschopnosti, aby se pomohlo 

zabránit zbytečné administrativní zátěži a 

zachovaly se vysoké standardy.  

Zlepšení tvorby právních předpisů však musí 

být společným úkolem – musí se do něj 

zapojit všechny orgány v rámci celého 

legislativního procesu – od předložení 

nového předpisu přes pozměňovací návrhy 

k němu až po jeho konečné přijetí.  

V tomto duchu navrhnu obnovit 

interinstitucionální dohodu o zjednodušení 
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a zdokonalení tvorby právních předpisů, 

aby každý orgán posuzoval dopad a náklady 

jím navržených změn stejným způsobem.  

Abychom mohli společně monitorovat 

prosazování a provádění, požádám rovněž 

všechny komisaře a komisařky o vypracování 

výročních zpráv o pokroku pro příslušný 

výbor Evropského parlamentu a pro příslušné 

složení Rady.   

Dohoda o čistém průmyslu 

Dosáhli jsme historického pokroku při 

stanovování našich ambicí v oblasti klimatu a 

prokázali jsme, že dokážeme úspěšně snížit 

emise a zároveň zajistit růst naší ekonomiky.  

V plnění cílů stanovených v Zelené dohodě 

pro Evropu musíme a budeme pokračovat.  

Tempo klimatické krize se zrychluje. Stejně 

tak je naléhavě nutné současně 

dekarbonizovat a industrializovat naši 

ekonomiku.  

Musíme se zaměřit na provedení stávajícího 

právního rámce do roku 2030 – a to tím 

nejjednodušším, nejspravedlivějším 

a nákladově nejefektivnějším způsobem.  

V prvních 100 dnech funkčního období 

potřebujeme novou dohodu o čistém 

průmyslu pro konkurenceschopný průmysl a 

kvalitní pracovní místa.  

Plně se zaměříme na podporu a vytváření 

vhodných podmínek pro podniky, aby 

mohly dosáhnout našich společných cílů. To 

znamená zjednodušení, investice a zajištění 

přístupu k levným, udržitelným a bezpečným 

dodávkám energie a surovinám.  

Připraví se tak cesta k cíli pro rok 2040 

snížit emise o 90 %, který navrhneme 

zakotvit do našeho evropského právního 

rámce pro klima. V každém kroku budeme 

spolupracovat prostřednictvím partnerství 

s průmyslem, sociálními partnery a všemi 

zúčastněnými stranami.  

Předložíme akt o akcelerátoru 

dekarbonizace průmyslu s cílem podpořit 

průmyslová odvětví a podniky během 

transformace.  

Tím se nasměrují investice do infrastruktury 

a průmyslu, zejména do energeticky 

náročných odvětví. Podpoří se evropské 

rozhodující trhy pro vývoj, výrobu a šíření 

v odvětví čistých technologií. Rovněž se 

pomůže urychlit související plánování, 

zadávací řízení a povolování.   

Musíme snížit výdaje podniků a 

domácností za energie. 

Díky evropským opatřením dosáhly 

obnovitelné zdroje energie rekordní úrovně – 

v minulém roce představovaly 50 % výroby 

elektřiny v EU. Závislost na ruském fosilním 

plynu se výrazně snižuje a díky úsporám 

energií se snižuje i celková spotřeba.  

Stále však čelíme řadě výzev. Náš trh 

s energiemi musí začít fungovat lépe, aby 

došlo ke snížení cen a spotřebitelé měli 

užitek z nižších výrobních nákladů na čistou 

energii.  

Budeme i nadále snižovat ceny energií 

dalším odklonem od fosilních paliv, 

posílením společného pořizování paliv a 

rozvojem správy potřebné pro skutečnou 

energetickou unii. 

Zvýšíme a upřednostníme investice do 

infrastruktury a technologií v oblasti čisté 

energie.  

To bude zahrnovat obnovitelné zdroje 

energie a nízkouhlíkové technologie, síťovou 

infrastrukturu, skladovací kapacitu a 

dopravní infrastrukturu pro zachycený CO2. 

Budeme rovněž investovat do opatření 

v oblasti energetické účinnosti, digitalizace 

našeho energetického systému a zavádění 

vodíkové sítě.  

Kromě toho musíme využít sílu a velikost 

našeho trhu k zabezpečení dodávek. Proto 

navrhnu aktivovat a rozšířit náš 

mechanismus agregované poptávky tak, 

aby šel nad rámec plynu a zahrnoval i vodík 

a kritické suroviny.  



Politické směry | Ursula von der Leyen – kandidátka na funkci předsedkyně Evropské komise 

9 

Budeme pracovat na nových partnerstvích 

v oblasti čistého obchodu a investic, 

abychom pomohli zajistit dodávky surovin, 

čisté energie a čistých technologií z celého 

světa.  

Tím, že doma půjdeme příkladem, chci, aby 

Evropa zůstala lídrem v mezinárodních 

jednáních o klimatu a navázala na nedávné 

iniciativy EU týkající se globálních otázek, 

jako je metan, stanovení ceny uhlíku a 

globální cíle v oblasti obnovitelných zdrojů 

energie a energetické účinnosti.  

Před konferencí COP30 v Brazílii v roce 

2025 stanovíme naši globální vizi v oblasti 

klimatu a energetiky. Také zintenzivníme 

naši zelenou diplomacii a budeme víc 

diskutovat se zeměmi mimo EU o vnějších 

aspektech našich politik.   

Abychom dosáhli našich cílů v oblasti 

klimatu, musíme lidem usnadnit přechod 

k udržitelnějším alternativám. To platí 

zejména pro mobilitu. Přeshraniční cestování 

vlakem je pro řadu občanů stále příliš 

komplikované. Lidé by měli mít možnost 

používat k nákupu transevropských cest s 

několika dopravci otevřené rezervační 

systémy, aniž by ztratili právo na vrácení 

jízdného nebo náhradní spoj.  

Za tímto účelem navrhneme nařízení 

o jednotném systému pro digitální 

rezervaci a prodej jízdenek, aby si 

Evropané mohli koupit jízdenku na jedné 

platformě a mohli požívat práv cestujících po 

celou svou cestu. 

Dosažení klimatické neutrality do roku 2050 

bude vyžadovat širokou škálu inovativních 

technologií v oblastech od mobility po 

energetiku. Například cíl klimatické 

neutrality pro automobily do roku 2035 

přináší předvídatelnost pro investory a 

výrobce. Dosažení tohoto cíle bude 

vyžadovat technologicky neutrální přístup, 

v němž budou e-paliva hrát roli 

prostřednictvím cílené změny nařízení 

v rámci plánovaného přezkumu. 

Oběhovější a odolnější 
hospodářství 

Úsilí o dekarbonizaci našeho hospodářství 

bude součástí našeho pokračujícího přechodu 

k udržitelnějšímu modelu výroby a spotřeby. 

Jde o zachování hodnoty zdrojů v našem 

hospodářství na delší dobu.  

To bude účelem nového aktu o oběhovém 

hospodářství, který pomůže vytvořit tržní 

poptávku po druhotných surovinách a 

jednotný trh s odpady, zejména v souvislosti 

s kritickými surovinami.  

Předložíme nový balíček týkající se 

chemického průmyslu, jehož cílem bude 

zjednodušit nařízení REACH a vyjasnit 

otázku „věčných chemikálií“ neboli per- a 

polyfluorovaných alkylových sloučenin 

(PFAS).  

Musíme zajistit, aby naše hospodářství bylo 

odolnější a méně závislé. 

To má význam zejména ve zdravotnictví a 

ve farmaceutickém odvětví. EU se potýká 

s vážným nedostatkem zdravotnických 

prostředků a léčivých přípravků, přičemž 

obzvláště obtížné je získávat antibiotika, 

inzulin, léky proti bolesti a další výrobky. 

Abychom tuto situaci napravili, navrhneme 

akt o kriticky důležitých léčivých 

přípravcích, jenž má snížit závislost 

u kriticky důležitých léčivých přípravků a 

složek, zejména u těch, které dodává pouze 

několik málo výrobců nebo zemí.  

To bude součástí naší práce na dokončení 

evropské zdravotní unie, jež bude 

disponovat diverzifikovanými 

dodavatelskými řetězci, přístupem 

k nejpokročilejší léčbě, odolnějšími systémy 

zdravotní péče a strategickými zásobami 

nejdůležitějších léčivých přípravků. Musíme 

pokračovat v řešení antimikrobiální 

rezistence. 

Zintenzivníme také naše úsilí u preventivní 

zdravotní péče, zejména v oblasti duševního 

zdraví, a to i na pracovišti, a 

kardiovaskulárních onemocnění, jakož i 
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v oblasti léčby degenerativních onemocnění a 

výzkumu autismu. Toto úsilí bude vycházet 

z úspěšného modelu Plánu boje proti 

rakovině. 

Musíme rovněž lépe ochránit bezpečnost 

našich systémů zdravotní péče, které jsou 

stále častěji terčem kybernetických a 

ransomwarových útoků. S cílem zlepšit 

odhalování hrozeb, připravenost a reakci na 

krize navrhneme během prvních 100 dnů 

mandátu evropský akční plán pro 

kybernetickou bezpečnost nemocnic a 

poskytovatelů zdravotní péče.   

Zvýšení produktivity díky 
rozšíření digitálních technologií 

Konkurenceschopnost Evropy je omezena 

nižší produktivitou ve srovnání s přímými 

globálními konkurenty. Hlavním problémem 

je nedostatečné šíření digitálních technologií, 

což má dopad na naši schopnost využívat 

technologie k vývoji nových služeb a 

obchodních modelů.   

Nejprve se zaměříme na provádění a 

vymáhání právních předpisů v digitální 

oblasti přijatých v předchozím funkčním 

období. Velké technologické společnosti 

musí převzít odpovědnost za svou obrovskou 

systémovou moc v naší společnosti a 

ekonomice. Zahájili jsme aktivní vymáhání 

nařízení o digitálních službách a nařízení 

o digitálních trzích. Během nadcházejícího 

funkčního období vymáhání našich 

předpisů ještě více posílíme a zpřísníme.  

Za tímto účelem budeme řešit i problémy 

s platformami elektronického obchodu, 

abychom tak zajistili, že spotřebitelé a 

podniky budou mít prospěch z rovných 

podmínek založených na účinných celních, 

daňových a bezpečnostních kontrolách a 

normách udržitelnosti. 

Dosažení našich cílů v digitální oblasti 

a vybudování skutečného jednotného 

digitálního trhu by vedlo k zásadnímu 

zvýšení naší produktivity a 

konkurenceschopnosti.   

Zvýšíme investice do další vlny hraničních 

technologií, zejména do superpočítačů, 

polovodičů, internetu věcí, genomiky, 

kvantové výpočetní techniky a vesmírných a 

jiných technologií. 

Díky naší umělé inteligenci již Evropa stojí 

v čele úsilí o zvýšení bezpečnosti a 

důvěryhodnosti umělé inteligence i o řešení 

rizik vyplývajících z jejího zneužití.  

Nyní se musíme zaměřit na to, abychom se 

stali světovým lídrem, pokud jde o inovace 

v oblasti umělé inteligence. 

Během prvních 100 dnů zajistíme přístup 

k nové, individualizované superpočítačové 

kapacitě pro začínající podniky a průmysl 

v oblasti umělé inteligence prostřednictvím 

iniciativy pro továrny na umělou 

inteligenci.  

Ve spolupráci s členskými státy, průmyslem 

a občanskou společností rovněž vypracujeme 

strategii pro využívání umělé inteligence, 

abychom podpořili nové způsoby jejího 

průmyslového využití a zlepšili poskytování 

řady veřejných služeb, jako je zdravotní 

péče. 

V tomto duchu navrhnu zřídit Evropskou 

radu pro výzkum umělé inteligence, v níž 

budeme moci sdílet všechny naše zdroje, 

podobně jako to funguje v případě CERN.  

Aby Evropa podpořila rozvoj umělé 

inteligence a dalších hraničních technologií, 

musí zužitkovat nevyužitý potenciál údajů.  

Přístup k údajům je nejen hlavní hnací silou 

konkurenceschopnosti, která představuje 

téměř 4 % HDP EU, ale má i zásadní význam 

pro produktivitu a společenské inovace, od 

personalizované medicíny až po úspory 

energie.  

Příliš mnoho společností v Evropě však 

získává přístup k údajům, které potřebují, jen 

těžce, zatímco velké zahraniční 

technologické společnosti evropské údaje 

využívají k podpoře svého podnikání.  

Nepřestaneme zajišťovat přísné standardy 

ochrany údajů, ale zároveň budeme 



Politické směry | Ursula von der Leyen – kandidátka na funkci předsedkyně Evropské komise 

11 

podporovat kampaně tím, že zlepšíme 

otevřený přístup k údajům, zejména abychom 

podpořili malé a střední podniky při plnění 

oznamovacích povinností. 

Evropa potřebuje datovou revoluci.  

Proto předložíme Strategii Evropské datové 

unie. Ta bude vycházet ze stávajících 

pravidel pro údaje, jež mají zajistit 

zjednodušený, jasný a soudržný právní rámec 

pro podniky a správní orgány, aby mohly 

údaje bez problémů a ve velkém rozsahu 

sdílet, a to při současném dodržování 

přísných standardů ochrany soukromí a 

bezpečnosti.  

Výzkum a inovace se musí stát 
ústředním bodem našeho 
hospodářství 

Konkurenceschopnost Evropy a její pozice 

v závodě o čistou a digitální ekonomiku bude 

záviset na tom, zda zahájíme nový věk 

vynálezů a vynalézavosti. To vyžaduje, aby 

se výzkum a inovace, věda a technologie 

staly ústředním bodem našeho hospodářství.  

Zvýšíme výdaje na výzkum, abychom se 

mohli více zaměřit na strategické priority, 

průlomový základní výzkum a přelomové 

inovace a na vědeckou excelenci. 

Za tímto účelem rozšíříme Evropskou radu 

pro výzkum a Evropskou radu pro inovace. 

Evropa musí být rovněž na předním místě, 

pokud jde o nové vědecké poznatky, 

technologie a průmysl, jelikož takové 

propojení tuto technologickou revoluci 

urychlí a transformuje. 

Chci, aby Evropa co nejlépe využila revoluce 

v biotechnologiích. Biotechnologie, 

podporované umělou inteligencí a digitálními 

nástroji, mohou pomoci modernizovat velkou 

část našeho hospodářství, od zemědělství a 

lesnictví až po energetiku a zdraví.  

Hodláme usnadnit uvádění biotechnologií 

z laboratoří do továren a poté na trh, a proto 

v roce 2025 navrhneme nový evropský akt 

o biotechnologiích.  

Ten bude součástí širší Strategie pro 

evropské vědy o živé přírodě, která se bude 

zabývat tím, jak můžeme podpořit naši 

ekologickou a digitální transformaci a 

vyvinout technologie s vysokou hodnotou.  

Pokud chceme zaujmout vedoucí postavení 

v oblasti inovací, musíme vytvořit příznivé 

podmínky pro výzkumné pracovníky. To 

znamená zajistit infrastrukturu a inovativní 

laboratoře, které vědci potřebují, aby mohli 

testovat a rozvíjet své nápady 

prostřednictvím nových partnerství 

veřejného a soukromého sektoru, jako jsou 

společné podniky. 

Znamená to také přilákat nové talenty a 

udržet ty nejlepší a nejbystřejší mozky zde 

v Evropě. Proto chci posílit spolupráci mezi 

výzkumnými odděleními, vysokoškolskými 

institucemi a podniky, zejména posílením 

aliancí mezi našimi univerzitami.  

Masivní investice  

Tato Komise bude Komisí investic.  

Musíme uvolnit financování potřebné pro 

ekologickou, digitální a sociální 

transformaci. Maximalizujeme veřejné 

investice a pákový efekt a snížíme riziko 

soukromého kapitálu. Za tímto účelem úzce 

spolupracujeme s Evropskou investiční 

bankou.  

Tyto investice nelze financovat pouze 

zveřejných prostředků. Dokončení unie 

kapitálových trhů by mohlo přilákat další 

investice ve výši 470 miliard eur ročně.  

Musíme být ambicióznější při řešení 

nedostatku soukromého kapitálu a dosud 

přetrvávající slabosti trhů.  

Inovativní evropské společnosti a začínající 

podniky by neměly být nuceny orientovat se 

na trhy v USA, Asii či jinde, aby byly 

schopny financovat svou expanzi. Měly by 

být schopny najít i v Evropě to, co potřebují 

ke svému růstu.  

Proto předložíme opatření k absorpci rizik, 

která komerčním bankám, investorům a 
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rizikovému kapitálu usnadní financování 

rychle rostoucích společností.  

Abychom uvolnili kapitál a zajistili rovné 

podmínky, přezkoumáme náš regulační 

rámec, aby se odstranily překážky, jež 

omezují objem evropského kapitálu 

dostupného pro financování inovací. 

Budeme se zabývat i roztříštěností našich 

finančních trhů, která způsobuje, že se 

300 miliard eur úspor evropských rodin 

přesouvá každoročně na zahraniční trhy.  

Za tímto účelem dále rozvineme návrh 

obsažený ve zprávě Enrica Letty a 

navrhneme Evropskou unii úspor 

a investic, jež bude zahrnovat i bankovní a 

kapitálové trhy. Tímto způsobem budeme 

moci využít obrovské bohatství soukromých 

úspor v Evropě k investicím do inovací a 

čisté a digitální transformace.  

Naše stávající finanční nástroje na 

kapitálovém trhu mají význam nejen pro 

přilákání soukromých úspor v Evropě, ale 

také úspor z celého světa, jelikož značka EU 

je velmi bezpečným aktivem s atraktivními 

výnosy.  

Musíme také lépe využívat zadávání 

veřejných zakázek, které představují 14 % 

HDP EU. 

Nárůst efektivnosti při zadávání veřejných 

zakázek o pouhé jedno procento by mohl 

ušetřit 20 miliard eur ročně. Jedná se o jeden 

z hlavních dostupných nástrojů pro vývoj 

inovativního zboží a služeb a pro vytváření 

rozhodujících trhů s čistými a strategickými 

technologiemi.   

Navrhnu revizi směrnice o zadávání 

veřejných zakázek. Díky ní bude možné 

upřednostnit při zadávání veřejných zakázek 

v některých strategických odvětvích 

evropské produkty. 

Pomůže to zajistit přidanou hodnotu EU pro 

naše občany, jakož i o zabezpečení dodávek 

životně důležitých technologií, výrobků a 

služeb. Zmodernizují a zjednoduší se tak i 

naše pravidla pro zadávání veřejných 

zakázek, zejména s ohledem na začínající 

podniky a inovátory v EU.  

Pokud jde o veřejné financování a investice, 

bude hlavní prioritou zajistit využití zdrojů 

dostupných prostřednictvím nástroje 

NextGenerationEU a stávajícího rozpočtu.  

Pokud jde o budoucnost, musí nám dohoda o 

čistém průmyslu umožnit více investovat do 

čistých a strategických technologií a do 

energeticky náročných průmyslových 

odvětví. Budoucnost odvětví čistých a 

špičkových technologií musí mít svůj 

počátek zde v Evropě.   

Proto v rámci našeho návrhu nového a 

posíleného rozpočtu v příštím víceletém 

finančním rámci navrhnu nový Evropský 

fond pro konkurenceschopnost.  

Tato investiční kapacita bude investovat do 

strategických technologií, od umělé 

inteligence po vesmírné a čisté technologie a 

biotechnologie, aby se zajistilo, že tyto 

strategické technologie budeme vyvíjet i 

vyrábět zde v Evropě. Zajistí také, že 

využijeme sílu našeho rozpočtu k mobilizaci 

a snížení rizika soukromých investic v rámci 

našich společných cílů.  

Evropský fond pro konkurenceschopnost 

bude podporovat významné projekty 

společného zájmu, aby Evropa mohla využít 

své kolektivní síly ke společnému 

investování do ambiciózních společných 

projektů, jak tomu již bylo v menším měřítku 

v případě baterií, vodíku nebo 

mikroelektroniky.  

Zajistím pro tyto významné projekty 

společného zájmu jednodušší a rychlejší 

financování a start. První nový soubor 

společných projektů bude navržen počátkem 

roku 2025. 

Řešení nedostatku dovedností a 
pracovních sil 

Evropa potřebuje radikální změnu ambicí a 

opatření pro všechny úrovně dovedností 

a pro všechny druhy odborné přípravy a 
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vzdělávání. To má pro kariéru a vyhlídky lidí 

stejný význam jako pro naši 

konkurenceschopnost.  

Za tímto účelem vytvoříme Unii dovedností, 

která se zaměří na investice, vzdělávání 

dospělých a celoživotní učení, zachování 

dovedností a uznávání různých druhů 

odborné přípravy, aby lidé mohli pracovat 

v celé Unii.  

Ústředním prvkem bude začlenění 

celoživotního učení do vzdělávání a 

profesní dráhy a podpora odborné přípravy 

a kariérních vyhlídek učitelů.  

Zaměříme se na zlepšení základních 

dovedností a navrhneme Strategický plán 

vzdělávání v oborech STEM (přírodní 

vědy, technologie, inženýrství a 

matematika). Cílem bude řešit znepokojivý 

pokles výkonnosti a nedostatek 

kvalifikovaných učitelů v oblastech 

souvisejících s výše uvedenými obory. Do 

vzdělávání v těchto oborech by se mělo také 

zapojit více dívek a žen. 

Je rovněž třeba přiznávat odbornému 

vzdělávání a přípravě význam, který si 

zaslouží. Připravují totiž lidi na práci a 

poskytují jim dovednosti, které podniky 

hledají. Proto navrhnu Evropskou strategii 

pro odborné vzdělávání a přípravu, díky 

níž se má zejména zvýšit počet osob s 

absolvovaným sekundárním stupněm 

odborného vzdělávání a přípravy. 

V rychle se měnícím hospodářství musíme 

lépe reagovat na potřeby našich podniků. 

Posílíme a přeorientujeme financování 

dovedností v rozpočtu EU, abychom zajistili, 

že bude lépe propojeno s trhy práce a bude se 

více zaměřovat na odvětví, která mají zásadní 

význam pro souběžnou transformaci.  

Musíme zajistit, abychom dokázali využít 

všech vysoce kvalitních dovedností bez 

ohledu na to, kde a jak byly získány. Proto 

budeme pokračovat v práci na evropském 

diplomu a předložíme Iniciativu pro 

přenositelnost dovedností, která zajistí, aby 

dovednosti získané v jedné zemi byly 

uznávány i jinde. 
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Nová éra evropské obrany a bezpečnosti 

„Světový mír by nemohl být zachován bez 

tvůrčího úsilí, jež je úměrné nebezpečím, 

která tento mír ohrožují.“ 

První věta Schumanovy deklarace shrnuje 

příběh Evropy. Mluví o naší minulosti 

poznamenané válkou, rozdělením a jedněmi 

z nejhorších konfliktů, které kdy svět zažil. 

Mír v Evropě nikdy nebyl samozřejmostí, ale 

kvůli Putinově útočné válce proti Ukrajině se 

zhroutily veškeré iluze.  

Ohavné a bezcitné útoky na dětské 

nemocnice, energetickou infrastrukturu a 

další civilní cíle ukazují, jak daleko je 

Putinovo Rusko schopné zajít.  

Ukrajina bojuje za evropskou svobodu, 

demokracii a hodnoty. Naše společné 

odhodlání musí být svou intenzitou úměrné 

výzvám, kterým čelíme.  

Nejlepší investicí do evropské bezpečnosti 

jsou investice do bezpečnosti Ukrajiny. 

Finanční, politická a vojenská podpora 

Evropy musí trvat tak dlouho, jak bude 

zapotřebí.   

Využijeme všechny nástroje, které máme 

kٲdispozici, mimo jiné prostřednictvím 

Evropského mírového nástroje, a budeme 

usilovat o zajištění všeho, od okamžitých 

potřeb až po budoucí obnovu 

prostřednictvím Nástroje pro Ukrajinu.  

Posledních několik let bylo jednak ostrou 

připomínkou toho, jak je mír křehký, a pro 

Evropu byly rovněž varovným signálem, aby 

se vybavila prostředky na svou obranu a 

ochranu, a odradila tak případné protivníky. 

To je o to naléhavější, že náš svět je čím dál 

roztříštěnější a nejistější a Evropa v něm 

nemůže nic považovat za samozřejmost.  

Na všechny oblasti našich politik budeme 

pohlížet optikou bezpečnosti. Vypracujeme 

plán pro scénáře, u nichž doufáme, že nikdy 

nenastanou, ale nemůžeme si dovolit riziko 

nedostatečné připravenosti nebo přílišné 

závislosti.   

Oživení evropské obranné unie 

V posledních několika letech se ukázal 

chronický nedostatek investic a nedostatek 

účinných výdajů do našich vojenských 

kapacit.  

Pro srovnání: kombinované výdaje EU na 

obranu v letech 1999 až 2021 se zvýšily 

o 20 %, zatímco ve stejné době se výdaje 

Ruska na obranu zvýšily o téměř 300 % a 

v Číně téměř o 600 %. Zároveň jsou naše 

výdaje příliš roztříštěné, nesourodé a nejsou 

dostatečně evropské.  To musíme změnit.   

Naše práce v příštích pěti letech se zaměří na 

budování skutečné evropské obranné unie.  

Členské státy si stále ponechají odpovědnost 

za své jednotky – od doktríny až po nasazení 

–, ale Evropa se může významně zasadit 

o podporu a koordinaci úsilí o posílení 

průmyslové základny obrany, inovací a 

jednotného trhu.  

S cílem pomoci koordinovat tuto činnost na 

evropské úrovni jmenuji komisaře pro 

obranu, který bude úzce spolupracovat 

s příštím vysokým představitelem, 

místopředsedou / vysokou představitelkou, 

místopředsedkyní v souladu se Smlouvou. 

V prvních 100 dnech funkčního období 

společně předložíme bílou knihu 

o budoucnosti evropské obrany, abychom 

vytyčili nový přístup a určili naše investiční 

potřeby. 

Ústředním prvkem této činnosti bude posílení 

partnerství mezi EU a NATO. Budeme i 

nadále rozšiřovat spolupráci s NATO tak, 

aby zahrnovala všechny hrozby, včetně 

nových nebezpečí spojených 

s kybernetickými, hybridními nebo 
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vesmírnými hrozbami, a posilovat naše 

transatlantické partnerství.  

V éře zbrojení je hlavní prioritou výrazné 

zvýšení investic.  

I když bylo dosaženo pokroku, rozpočty na 

obranu jsou stále vynakládány převážně na 

vnitrostátní úrovni. Pouze zlomek výdajů na 

vybavení v Evropě je určen na unijní 

společné zadávání veřejných zakázek a 

převážná většina nákupů v oblasti obrany ze 

strany členských států stále pochází ze zemí 

mimo Evropu. 

Musíme vynakládat více prostředků a 

musíme je vynakládat lépe a společně. 

Prvním úkolem je naléhavá potřeba 

modernizovat, doplnit a transformovat 

národní ozbrojené síly, jak je definují členské 

státy.  

Zdokonalíme Evropský obranný fond, aby 

investoval do špičkových obranných 

schopností v kritických oblastech, jako jsou 

námořní, pozemní a vzdušný boj, včasné 

varování z vesmíru a kybernetika.  

Druhým úkolem je více investovat do našeho 

obranného průmyslu. Posílíme Program pro 

evropský obranný průmysl s cílem 

motivovat ke kolaborativnímu zadávání 

veřejných zakázek, abychom mohli řešit 

nejkritičtější nedostatky EU v oblasti 

schopností.  

Vytvoříme skutečný jednotný trh 

s obrannými produkty a službami, posílíme 

výrobní kapacitu a podpoříme společné 

zadávání veřejných zakázek.  

Třetím úkolem bude spojit naše zdroje a 

bojovat proti našim společným hrozbám 

prostřednictvím stěžejních projektů 

evropské obranné unie. Ty by se měly 

zaměřit na naše největší společné a 

přeshraniční hrozby.  

Ve spolupráci s členskými státy a v úzké 

koordinaci s NATO navrhneme řadu 

obranných projektů společného evropského 

zájmu, počínaje evropským vzdušným 

štítem a kybernetickou obranou. 

Zajistíme, aby tyto velké projekty byly 

otevřené všem, a využijeme všechny nástroje 

– regulační a finanční –, které máme 

k dispozici, k tomu, aby tyto projekty byly co 

nejrychleji navrženy, vytvořeny a zavedeny 

na evropském území.   

Musíme sladit naše ambice s investicemi  

To začne pobídkami pro soukromé investice 

do obrany. Budu spolupracovat s Evropskou 

investiční bankou, aby nám pomohla 

financovat společné obranné projekty a 

inovace v oblasti obrany a snížit u nich 

riziko. 

To vyžaduje evropské investice v příštím 

víceletém finančním rámci. Předložíme však 

také návrhy na naléhavé potřeby investic do 

obrany.  

Unie připravenosti  

Kromě budování našich schopností potřebuje 

Evropa také nové ambice, pokud jde 

o připravenost na krize a připravenost 

v oblasti bezpečnosti.  

Budeme pracovat na Strategii Unie 

připravenosti, jež bude inspirována zprávou 

o civilní a vojenské připravenosti EU, kterou 

během tohoto roku předloží bývalý finský 

prezident Sauli Niinistö.  

V rámci toho se zaměříme na další posílení 

našich schopností v oblasti kybernetické 

obrany, koordinaci vnitrostátního 

kybernetického úsilí a zabezpečení našich 

kritických infrastruktur, zejména rozvojem 

důvěryhodného evropského odvětví 

kybernetické obrany.  

Evropa rovněž potřebuje společný přístup 

k prevenci dalších nových hrozeb a přípravě 

na ně; jde zejména o ty, které souvisejí 

s chemickou, biologickou, radiologickou a 

jadernou (CBRN) bezpečností.   
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V návaznosti na činnost Úřadu pro 

připravenost a reakci na mimořádné situace 

v oblasti zdraví předložíme novou strategii 

na podporu lékařských protiopatření 

zaměřených na hrozby pro veřejné zdraví, 

jako jsou hrozby související s CBRN 

bezpečností, včetně společného zadávání 

veřejných zakázek a vytváření zásob. 

Musíme rovněž pracovat na integrovaném 

odrazování. V této souvislosti posílíme náš 

strategický přístup k sankcím, abychom si 

zajistili schopnost pružně reagovat na nové 

hrozby. Zaměříme se na to, jak lze náš 

sankční rámec proti kybernetickým útokům 

rozšířit a jak by mohl fungovat nový režim 

sankcí proti hybridním útokům na EU a její 

členské státy.  

Bezpečnější a lépe chráněná 
Evropa 

Nejzákladnějším právem ze všech je právo 

cítit se bezpečně – kdekoli a kdykoli. 

Organizovaná trestná činnost v Evropě je 

však na vzestupu, způsobuje škody na 

životech, podnikání a celém hospodářství a 

zároveň plní kapsy zločinců a gangů.   

V Evropě nesmí být pro organizovanou 

trestnou činnost žádná skrýš – offline ani 

online.  

Navrhnu novou Evropskou strategii vnitřní 

bezpečnosti. Ta pomůže zajistit, aby byla 

bezpečnost začleněna do právních předpisů a 

politik EU již od jejich návrhu.  

Musíme donucovacím orgánům poskytnout 

vhodné a moderní nástroje pro zákonný 

přístup k digitálním informacím a zároveň 

chránit základní práva.  

Většina zločineckých skupin působí ve více 

než třech zemích EU a neustále se pohybují 

mezi fyzickým a digitálním světem. 

Zaměříme se na rozbíjení vysoce rizikových 

zločineckých sítí a na stíhání jejich vůdců, a 

to mimo jiné revizí stávajících pravidel 

týkajících se organizované trestné činnosti.  

Navrhnu, aby se Europol stal skutečně 

operativní policejní agenturou a postupně 

více než zdvojnásobil počet svých 

zaměstnanců. To by mělo být spojeno 

s posílením dohledu a mandátu. Musíme 

zvýšit jeho kapacitu podporovat vnitrostátní 

donucovací orgány.   

Musíme rovněž zajistit, aby byli zločinci 

postaveni před soud. Posílení evropského 

zatýkacího rozkazu umožní justičním 

orgánům na tom úžeji spolupracovat.  

Musíme rovněž zvážit, v jakých oblastech 

bude potřebovat více pravomocí Úřad 

evropského veřejného žalobce, aby se mohl 

zabývat přeshraniční závažnou trestnou 

činností, zejména korupcí, která má dopad na 

unijní finance a kterou nemohou řešit členské 

státy samotné.  

Tento přísnější přístup k trestné činnosti bude 

obzvláště důležitý s ohledem na nárůst 

obchodu s drogami v Evropě, který i nadále 

způsobuje osobní tragédie a přináší finanční 

prostředky pro další trestnou činnost.  

Předložíme nový Evropský akční plán proti 

obchodu s drogami a budeme spolupracovat 

s partnery na likvidaci tras a obchodních 

modelů. To podpoří širší Strategii EU pro 

přístavy se zaměřením na bezpečnost, 

konkurenceschopnost a ekonomickou 

nezávislost, přičemž se bude vycházet 

z činnosti Evropské aliance přístavů.  

Nedávný nárůst počtu teroristických útoků 

rovněž připomíná, že hrozba v podobě 

organizovaných sítí – nebo osamělých vlků, 

které tyto sítě inspirují – nezmizela.  

Je čas pro novou Protiteroristickou 

agendu, která bude řešit nové a vznikající 

hrozby, jako je online rozměr nebo měnící se 

globální bezpečnostní situace, a bude 

důraznější, pokud jde o financování 

terorismu a opatření proti radikalizaci.  

V neposlední řadě by se náš jednotný přístup 

k bezpečnosti měl soustředit na nový 
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evropský kritický komunikační systém, 

který budou využívat orgány veřejné moci 

odpovědné za bezpečnost a ochranu. To bude 

součástí naší snahy o zlepšení každodenní 

operativní spolupráce v boji proti terorismu a 

trestné činnosti a při záchraně životů 

v mimořádných situacích. 

Silnější společné hranice 

Evropské pobřeží a společné hranice 

pomáhají denně milionům lidí v podnikání, 

práci, studiu nebo cestovním ruchu. Musíme 

zajistit, aby byly naše hranice bezpečnější a 

jejich přechod plynulejší. Lidé se chtějí cítit 

bezpečně, ale nechtějí dlouho čekat.  

Učiníme z EU nejpokročilejší turistickou 

destinaci na světě s plně funkční evropskou 

digitální správou hranic. 

Musíme však také zvýšit bezpečnost našich 

hranic, abychom zabránili jejich 

nedovolenému překračování a chránili EU 

před nárůstem hybridních a jiných 

bezpečnostních hrozeb.  

V posledních letech byla Evropa vyzvána, 

aby reagovala na tlaky na svých hranicích – 

od Lampedusy po hranici Polska 

s Běloruskem, od hranic pobaltských států a 

Finska až po Kanárské ostrovy, Kypr a dále.  

Vždy jsme dokázali zareagovat – a vždy jsme 

své hranice posílili. Potřebujeme však silnější 

a aktivnější přístup.  

 

Budeme vycházet z přístupu spočívajícího 

v integrované správě hranic. Posílíme 

agenturu Frontex, zejména s cílem vybavit ji 

nejmodernější technologií pro sledování a 

informovanost o situaci, jakož i jejím 

vlastním vybavením a zaměstnanci, tak aby 

mohla chránit naše hranice za všech 

okolností, měla silné řízení a plně dodržovala 

základní práva.   

 

Za tím účelem navrhnu ztrojnásobit počet 

pracovníků Evropské pohraniční a 

pobřežní stráže na 30 000.  

 

Nebudeme zásadně tolerovat nikoho, kdo 

ohrožuje bezpečnost našich hranic a našich 

občanů hybridními útoky. Nepřátelští aktéři, 

kteří vytlačují lidi za politickými účely přes 

vnější hranice EU, by měli být považováni za 

hrozbu pro naši bezpečnost a měli by být 

sankcionováni.  

 

Budeme rovněž více usilovat o spolupráci se 

zeměmi mimo EU v oblasti bezpečnosti 

hranic, zejména vypracováním Strategie EU 

v oblasti vízové politiky, a to s cílem lépe 

hranice zabezpečit a řídit migraci.  

V neposlední řadě má pro bezpečnost hranic 

zásadní význam zajištění úplného a plně 

funkčního schengenského prostoru pro 

volný pohyb. Díky tomu budeme moci 

odstranit zbývající kontroly na vnitřních 

hranicích.  

Bulharsko a Rumunsko prokázaly svoje 

schopnosti v oblasti správy hranic a 

navracení. Jsou připraveny a měly by plně 

využívat výhod schengenského prostoru. 

Spravedlivý a pevný přístup 
k migraci 

Migrace je evropskou výzvou, pro kterou je 

třeba najít evropské řešení. Proto bylo tak 

důležité, že jsme schválili Pakt o migraci a 

azylu.  

Pakt nám pomůže chránit lidi, zabezpečit 

naše hranice, zajistit spravedlivé a účinné 

postupy a řádně řídit migraci na základě 

solidarity.  

Společně se zaměříme na provádění všech 

částí Paktu a zintenzivníme podporu 

členských států, abychom zajistili, že budou 

mít odborné znalosti a provozní a finanční 

kapacitu, které potřebují k uvedení právních 

závazků do praxe, a to i prostřednictvím 

investic v rámci našeho příštího 

dlouhodobého rozpočtu.  
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Provádění Paktu je dynamický, nikoli 

jednorázový proces. Potřebujeme Evropskou 

strategii pro migraci a azyl, která bude 

rámcem pro naši vizi zaměřenou na 

budoucnost a umožní nám přizpůsobit se 

budoucím výzvám.  

Navrhneme nový společný přístup 

k navracení s novým legislativním rámcem, 

který celý proces urychlí a zjednoduší a 

zajistí důstojný průběh navracení, digitalizaci 

správy případů a vzájemné uznávání 

rozhodnutí o navrácení v celé Evropě. 

Budeme pokračovat v rozvíjení 

strategických vztahů v oblasti migrace a 

bezpečnosti se zeměmi mimo EU, zejména 

se zeměmi původu a tranzitu.   

V rámci nového Paktu pro Středomoří 

budeme rozvíjet naše stávající strategická 

partnerství a usilovat o nová partnerství 

s jasnými povinnostmi a výsledky. Budeme 

spolupracovat v oblastech společného zájmu, 

od investic do vzdělávání, infrastruktury a 

širší ekonomiky až po talentová partnerství 

a legální způsoby migrace. Zintenzivníme 

své úsilí v oblasti navracení, předcházení 

nelegální migraci a boje proti převaděčství 

osob. Zajistím větší transparentnost vůči 

Evropskému parlamentu, pokud jde o tyto 

dohody. 

Budeme rovněž dále uvažovat o nových 

způsobech boje proti nelegální migraci při 

současném dodržování mezinárodního práva 

a zajištění udržitelných a spravedlivých 

řešení pro migranty samotné.  

Evropa v minulosti vždy plnila své 

mezinárodní závazky – a vždy je plnit bude. 

Budeme vždy dodržovat lidská práva a 

zajišťovat, aby osoby, které mají právo 

pobytu, ho mohly využívat a mohly získat 

nezbytnou podporu pro integraci do komunit.  

Každý život ztracený ve Středozemním moři 

je tragédií. Potřebujeme lépe koordinovat 

záchranné operace, a to i se sousedními 

třetími zeměmi, a posílit kapacity agentury 

Frontex v oblasti ostrahy.  

Nikdy se nesmíříme se situací, kdy o tom, 

kdo přijede do Evropy a za jakých okolností, 

rozhodují převaděči a obchodníci s lidmi. 

Tito zločinci v žádném případě neuniknou 

trestu.  

Prolomíme jejich obchodní model tím, že 

budeme spolupracovat s mezinárodními 

partnery v rámci Globální aliance pro boj 

proti převaděčství migrantů a přijmeme 

důrazná opatření proti stínové ekonomice 

v Evropě.  

Budeme usilovat o to, aby migranti na našem 

trhu práce nebyli zneužíváni a měli dobré 

pracovní podmínky. Budeme zasahovat proti 

pachatelům trestné činnosti a stíhat je pomocí 

přístupu založeného na sledování toku peněz, 

abychom je připravili o nezákonné zisky, 

mimo jiné díky posílené spolupráci při 

konfiskaci majetku. V této oblasti posílíme 

kapacitu Europolu.  

Tento spravedlivý a pevný přístup k řízení 

migrace nám umožní otevřít legální 

možnosti migrace.   

Budeme podporovat členské státy a podniky 

v oblasti legální migrace na základě potřeb 

našich ekonomik a regionů v oblasti 

dovedností. Pomůžeme vyplnit mezery na 

trhu práce v Evropě dovednostmi státních 

příslušníků třetích zemí a přilákat správné 

talenty pomocí harmonizovaných pravidel 

pro uznávání kvalifikací. 
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Podpora lidí, posílení našich společností a 
našeho sociálního modelu  

Evropa má jedinečnou kvalitu života, která 

slouží jak jako konkurenční výhoda pro naše 

hospodářství, tak jako základní pilíř naší 

společnosti, jenž zajišťuje, aby nikdo nebyl 

opomenut. 

Krize posledních let však měly přímý dopad 

na kvalitu života mnoha Evropanů – od 

životních nákladů a nákladů na bydlení a 

energie až po spravedlnost příjmů či rozdíly 

a nerovnosti v naší společnosti.  

Vzhledem k tomu, že naše společnosti a 

ekonomiky se nadále mění – a tempo této 

změny zrychluje – musíme zaměřit své úsilí 

na zachování a zlepšování naší jedinečné 

kvality života. Musíme znovu sjednotit naše 

společnosti a zajistit, aby fungovaly pro 

všechny, s rovnými příležitostmi a kvalitními 

pracovními místy.    

To patří k našemu evropskému způsobu 

života, který musíme stále propagovat.  

Sociální spravedlnost v moderní 
ekonomice 

Evropský způsob života závisí na ochraně a 

příležitostech našeho sociálního modelu 

a našeho sociálně tržního hospodářství.  

Proto je tak důležité, aby se skutečností 

v celé Unii staly zásady evropského pilíře 

sociálních práv a respektovaly sociální model 

každé země.   

 

Potřebujeme nový impuls v oblastech, 

v nichž je nutné dosáhnout dalšího pokroku, 

a tuto činnost začleníme do nového akčního 

plánu pro provádění evropského pilíře 

sociálních práv.  

 

Tento impuls povede k iniciativám, které 

budou zkoumat, jak digitalizace ovlivňuje 

svět práce, od řízení umělé inteligence až po 

práci na dálku a dopad kultury „neustálé 

dostupnosti“ na duševní zdraví lidí. Nové 

formy práce by neměly vést k omezování 

práv a já navrhnu zavedení práva odpojit se.  

 

Lidé a jejich pracovní místa musí vždy zůstat 

základem našeho sociálně tržního 

hospodářství, a to i s tím, jak se mění naše 

průmyslová odvětví a ekonomiky. Musíme 

zajistit spravedlivou transformaci pro 

všechny.   

 

Proto předložím plán pro kvalitní pracovní 

místa, vypracovaný společně se sociálními 

partnery. Podpoří spravedlivé mzdy, dobré 

pracovní podmínky, odbornou přípravu a 

spravedlivé přechody mezi zaměstnáními pro 

pracovníky a osoby samostatně výdělečně 

činné, zejména rozšířením míry pokrytí 

kolektivními smlouvami.  

 

V příštím dlouhodobém rozpočtu rovněž 

výrazně navýšíme naše finanční 

prostředky na spravedlivou transformaci. 

 

To bude součástí obnoveného závazku posílit 

evropský sociální dialog v době 

hospodářských a sociálních změn. Společně 

s evropskými odborovými organizacemi a 

zaměstnavateli předložíme počátkem roku 

2025 nový Pakt pro evropský sociální 

dialog.  

 

To bude součástí našeho úsilí pomoci lidem, 

aby získali přístup k základní ochraně a 

službám, které potřebují, jakož i řešení 

základních příčin chudoby prostřednictvím 

vůbec první Strategie EU pro boj proti 

chudobě.  

V rámci toho posílíme záruku pro děti 

s cílem předcházet sociálnímu vyloučení a 

bojovat proti němu prostřednictvím 
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vzdělávání, zdravotní péče a dalších 

základních veřejných služeb.  

Naléhavě musíme řešit krizi v oblasti 

bydlení, jíž čelí miliony rodin a mladých 

lidí.  

Procentní podíl příjmů domácností 

vynaložených na bydlení dramaticky vzrostl. 

Nájemné a ceny bytových nemovitostí 

prudce stoupají. Existuje také značná a 

zvětšující se investiční mezera v oblasti 

sociálního a cenově dostupného bydlení.  

Na podporu členských států při řešení těchto 

problémů hodlám jmenovat komisaře 

(komisařku), jehož (jejíž) odpovědnosti 

budou zahrnovat bydlení, a předložím vůbec 

první Evropský plán dostupného bydlení. 

Zaměří se na strukturální faktory, vypracuje 

strategii pro výstavbu bydlení, nabídne 

technickou pomoc městům a členským 

státům a zaměří se na investice. 

Budeme spolupracovat s Evropskou 

investiční bankou na celoevropské 

investiční platformě pro dostupné a 

udržitelné bydlení s cílem přilákat více 

soukromých a veřejných investic.  

Jako bezprostřední první krok navrhneme 

zvýšit likviditu na trh tím, že se členským 

státům umožní zdvojnásobit plánované 

investice do dostupného bydlení v rámci 

politiky soudržnosti.  

Zrevidujeme také naše pravidla státní 

podpory s cílem umožnit opatření na podporu 

bydlení, zejména pro dostupné energeticky 

účinné a sociální bydlení. 

Ústředním prvkem bude rychlé a účinné 

zavedení Sociálního klimatického fondu, 

který zejména pomůže s renovací a 

přístupem k dostupnému a energeticky 

účinnému bydlení.  

Před čtyřmi lety jsem zahájila Nový 

evropský Bauhaus, jenž spojuje udržitelnost 

se začleněním a cenovou dostupnost a 

kreativitu s inovacemi.  A nyní tuto komunitu 

rozšíříme. 

Musíme se rovněž zabývat dalšími 

nerovnostmi, které podrobují soudržnost 

našich společností zkoušce. Budeme řešit 

základní příčiny demografických změn a 

přizpůsobíme se novým skutečnostem. 

V nadcházejících letech bude Evropa čelit 

nejrůznějším výzvám, od důchodů až po 

veřejné služby, od nedostatku pracovních sil 

až po fiskální udržitelnost a rozdíly mezi 

generacemi a regiony. 

Zaměříme se na zvýšení účasti na trhu práce, 

zejména žen a mladých lidí, na snížení 

regionálních rozdílů, aby lidé mohli zůstat ve 

svých domovských regionech, a na podporu 

mladých rodičů v zájmu zdravé rovnováhy 

mezi pracovním a soukromým životem.  

Středobodem naší práce budou i nadále 

regiony.  

Potřebujeme posílenou politiku soudržnosti 

a růstu, v jejímž středu budou regiony. Musí 

být koncipována ve spolupráci 

s vnitrostátními, regionálními a místními 

orgány. Budeme se zabývat regionálními a 

sociálními rozdíly a zajistíme, aby všichni 

občané měli účinné právo setrvat v místě, 

jež nazývají domovem.  

V rámci toho budeme muset provést reformy 

a mobilizovat investice, abychom pomohli 

vybudovat, co komunita potřebuje 

k prosperitě: veřejné služby a soukromé 

činnosti, vzdělávání a dovednosti, dopravu a 

digitální konektivitu.  

A vezmeme v úvahu specifické hospodářské 

a sociální výzvy, jimž čelí ostrovy, jako je 

bydlení, doprava, vodohospodářství a 

nakládání s odpady. Budeme rovněž 

pokračovat v řešení výzev, jimž čelí 

nejvzdálenější regiony.  
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Znovusjednocení našich 
společností a podpora mladých 
lidí 

Jedním z hlavních poznatků v souvislosti 

s posledními volbami do Evropského 

parlamentu byla skutečnost, že obavy, jež ve 

společnosti panují, způsobily rozdělení 

našich komunit a umožnily extremistům, aby 

těžili ze strachu lidí.  

Budeme pracovat na ochraně práv 

příslušníků menšin v Evropě. 

Musíme rovněž usilovat o to, aby dnes přijatá 

rozhodnutí nepoškozovala budoucí generace 

a aby se zvýšila solidarita a angažovanost 

mezi lidmi různého věku. Do čela tohoto 

úsilí hodlám jmenovat komisaře (komisařku), 

mezi jehož (jejíž) odpovědnosti bude patřit 

zajištění mezigenerační spravedlnosti.  

Musíme znovu sjednotit naši společnost 

prostřednictvím vzdělávání a podpory 

mladých lidí a stavět na tom, co máme jako 

Evropané společné.  

Posílíme program Erasmus+ – a to i 

v oblasti odborného vzdělávání – tak, aby 

z něj mohlo těžit více lidí. To je klíčem 

k tomu, aby lidé rozvíjeli dovednosti, 

vytvářeli sdílené zkušenosti a lépe si 

vzájemně porozuměli.  

To bude součástí širšího závazku poskytnout 

v rámci našich společností a demokracií 

mladým lidem větší svobodu a odpovědnost.  

Nový sbor komisařů a komisařek půjde 

příkladem.  

Požádám všechny komisaře a komisařky, aby 

během prvních 100 dnů svého mandátu 

uspořádali své první každoroční dialogy 

o politice v oblasti mládeže. Tyto dialogy se 

budou každoročně opakovat.  

Chci zajistit, aby mladí lidé mohli využít 

svého hlasu, aby pomohli utvářet naši 

budoucnost.  

Z tohoto důvodu vytvořím jakožto 

předsedkyně Komise svůj vlastní poradní 

výbor pro mládež, v němž mi budou mladí 

lidé ze všech členských států radit 

v otázkách, které jsou důležité pro jejich 

vrstevníky v jejich komunitě, a jenž bude 

sloužit jako poradní sbor přinášející 

myšlenky, jež může Komise rozvíjet.  

Domnívám se, že jednou z našich největších 

výzev v tomto desetiletí je ochrana 

duševního zdraví našich dětí a mladých 

lidí, zejména na internetu.  

Období dětství a dospívání má zásadní 

význam pro rozvoj mozku a osobnosti a je 

rovněž obdobím zranitelnosti vůči poškození 

způsobenému sociálními médii a nadměrným 

časem stráveným před obrazovkou. O této 

otázce musíme vést otevřenou a fakticky 

podloženou diskusi. Proto zahájíme 

celounijní šetření týkající se širších 

dopadů sociálních médií na dobré životní 

podmínky.  

Budeme se zabývat neetickými technikami 

používanými online platformami a přijmeme 

opatření týkající se návykového designu 

online služeb, jako je nekonečné rolování, 

výchozí funkce automatického přehrávání 

nebo neustálá oznámení. Budeme také 

důrazně bojovat proti rostoucímu trendu 

zneužívání v online prostředí prostřednictvím 

akčního plánu proti kybernetické šikaně.  

V neposlední řadě se zaměříme na věci, které 

jsou pro náš evropský způsob života zásadní: 

naši kulturu a historii. Chci lidem – zejména 

mladším generacím – usnadnit využívání 

našeho bohatého a rozmanitého kulturního 

dědictví.  

Unie rovnosti 

Před pěti lety jsme se zaměřili na budování 

Unie rovnosti. Jsem hrdá na tento historický 

pokrok. Pro příliš mnoho lidí však rovnost 

stále ještě nenastala. Musíme i nadále 

usilovat o to, abychom všichni žili, 
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prosperovali a realizovali se bez ohledu na 

to, kdo jsme.  

Proto pověřím komisaře či komisařku pro 

rovnost, aby navrhl/a aktualizovanou 

strategii pro rovnost LGBTIQ osob a 

vypracoval/a novou strategii boje proti 

rasismu pro období po roce 2025. 

Budeme i nadále posilovat naši každodenní 

práci na úsilí o rovnost žen a mužů.  V této 

oblasti jsme dosáhli historického pokroku – 

od žen v řídících a dozorčích orgánech až po 

transparentnost odměňování. Pozorujeme 

však také hluboce znepokojivé trendy – od 

velmi závažného problému femicidy a násilí 

páchaného na ženách až po překážky, které 

ženám brání v kariérním postupu nebo ve 

vzdělávání.  

V zájmu posílení našeho závazku navrhneme 

novou strategii pro rovnost žen a mužů na 

období po roce 2025. Stanoví se v ní náš 

plán na posílení práv žen ve všech oblastech, 

od boje proti genderově podmíněnému násilí 

až po posílení postavení žen v politice a na 

trhu práce, v celé EU i ve všech orgánech 

EU.    

Podporuji rovněž myšlenku plánu pro práva 

žen, který představíme u příležitosti příštího 

Mezinárodního dne žen. 
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Zachování naší kvality života: potravinové 
zabezpečení, voda a příroda    
Kvalita života v Evropě závisí na bezpečných 

a cenově dostupných dodávkách kvalitních 

místních potravin. Zemědělství je klíčovou 

součástí našeho evropského způsobu 

života – a musí jí navždy zůstat.  

Díky devíti milionům evropských 

zemědělských podniků – a širšímu 

zemědělsko-potravinářskému odvětví – má 

Evropa nejzdravější a nejkvalitnější 

potraviny na světě. Je to strategická výhoda, 

díky níž má Evropa zásadní význam pro 

celosvětové potravinové zabezpečení.  

Naši zemědělci a venkovské oblasti jsou stále 

více pod tlakem – od dopadů změny klimatu 

přes nekalou celosvětovou hospodářskou 

soutěž, vyšší ceny energie, nedostatek 

mladších zemědělců až po potíže se 

získáváním kapitálu. Zároveň vyvíjejí 

obrovské úsilí, aby přispěli k ekologické 

transformaci, například prostřednictvím 

přírodě blízkých řešení. 

Chci i nadále jednat se zemědělci, tvůrci 

politik, občanskou společností, zúčastněnými 

stranami a občany, abychom vytvořili 

konkurenceschopný a odolný zemědělský a 

potravinový systém.  

Proto jsem zahájila strategický dialog 

o zemědělství, z nějž bude brzy předložena 

zpráva.  Na základě těchto doporučení 

předložím během prvních 100 dnů vizi pro 

zemědělství a potraviny, která se bude 

zabývat tím, jak zajistit dlouhodobou 

konkurenceschopnost a udržitelnost našeho 

zemědělství v mezích naší planety. 

V tomto ohledu je zásadní, aby měli 

zemědělci spravedlivé a dostatečné příjmy. 

Neměli by být nuceni k systematickému 

prodávání svých produktů pod výrobními 

náklady. 

Budu vždy hájit příjmovou politiku EU pro 

evropské zemědělce a budu se starat o to, aby 

rozpočet EU a naše společná zemědělská 

politika byly cílené a udržovaly správnou 

rovnováhu mezi pobídkami, investicemi a 

regulací.   

Musíme zemědělcům umožnit, aby pracovali 

na své půdě bez nadměrné byrokracie, 

podporovat rodinné zemědělské podniky a 

odměňovat zemědělce pracující v souladu 

s přírodou, zachovávající naši biologickou 

rozmanitost a přírodní ekosystémy a 

pomáhající s dekarbonizací našeho 

hospodářství na cestě k nulovým čistým 

emisím do roku 2050.  

Budeme podporovat konkurenceschopnost 

celého našeho potravinového hodnotového 

řetězce prostřednictvím investic a inovací 

v zemědělských podnicích, ale také 

v družstvech, v našich zemědělsko-

potravinářských podnicích a mnoha malých a 

středních podnicích v tomto odvětví. 

Vzhledem k tomu, že zemědělci jsou často 

nejzranitelnější součástí tohoto řetězce, 

musíme napravit stávající nerovnováhu, 

posílit postavení zemědělců a dále je chránit 

před nekalými obchodními praktikami.  

Společně prokážeme, že Evropa bude chránit 

svou vlastní potravinovou soběstačnost a 

ty, kteří ji nám všem zajišťují.  

To musí platit i pro naše rybáře a rybářky. 

Zajišťují, aby rybolov zůstal základem života 

našich pobřežních komunit a ekonomik. 

Dodávají zdravé potraviny na místní, 

vnitrostátní i mezinárodní trhy.   

Jmenuji komisaře/komisařku pro rybolov 

a oceány, jehož/jejímž úkolem bude zajistit, 

aby toto odvětví zůstalo udržitelné, 

konkurenceschopné a odolné a aby byly 
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zachovány rovné podmínky pro evropský 

rybářský řetězec.   

Evropský pakt pro oceány se zaměří na 

podporu modré ekonomiky a zajištění řádné 

správy a udržitelnosti našich oceánů ve všech 

rozměrech.  

Musíme rovněž nadále chránit naši přírodu. 

Naše lesy, mokřady i travnaté oblasti nejsou 

pouze naším domovem a krajinou, v níž 

Evropané žijí, ale mají též zásadní význam 

pro regulaci klimatu a zabezpečení potravin a 

vody. 

Zaměříme se na pobídky a spravedlivé a 

účinné provádění předpisů, zejména proto, 

abychom zajistili splnění svých 

mezinárodních závazků v oblasti biologické 

rozmanitosti, jako jsou závazky přijaté 

v dohodě z Kchun-mingu a Montrealu.  

Přizpůsobení se změně klimatu, 
připravenost a solidarita 

Jedním z největších rizik pro naši bezpečnost 

je dopad změny klimatu. Extrémní počasí 

způsobující povodně, požáry a sucho nadále 

pustoší čím dál rozsáhlejší oblasti Evropy, a 

to po celý rok a v celé Unii.  

Díky našemu mechanismu civilní ochrany 

Unie pomáhají pracovníci, letadla a vrtulníky 

z celé Evropy likvidovat lesní požáry nebo 

řešit ničivý dopad povodní, bouří či sucha.  

Zde ukazuje Evropa svoji nejpraktičtější 

stránku. Víme však, že toho bude zapotřebí 

více a častěji, jak se planeta otepluje a jak 

jsou škody na životech, půdě a majetku stále 

častější, intenzivnější a ničivější.  

Potřebujeme lepší zdroje a širší přístup 

k většímu počtu evropských aktiv. 

Potřebujeme celospolečenský přístup a 

musíme využívat všechny potřebné nástroje, 

včetně nástrojů vojenských.  

Domnívám se, že musíme pracovat na 

Evropském mechanismu civilní obrany, 

který se zaměří na všechny aspekty 

krizového řízení a zvládání katastrof, jakož i 

na budování odolnosti komunit. V této věci 

budeme rovněž vycházet ze zprávy 

prezidenta Niinistöa. 

Vzhledem k tomu, že se klima v Evropě 

otepluje rychleji, než je celosvětový průměr, 

musíme zvýšit naši snahu o odolnost vůči 

změně klimatu a připravenost na ni.  

Zmapujeme rizika a potřeby pro připravenost 

v oblasti infrastruktury, energetiky, vody, 

potravin a půdy ve městech i venkovských 

oblastech, jakož i potřebu údajů a systémů 

včasného varování.  

To bude součástí Evropského plánu pro 

přizpůsobení se změně klimatu s cílem 

podpořit členské státy zejména v oblasti 

připravenosti a plánování a zajistit pravidelná 

vědecky podložená hodnocení rizik.   

To musí jít ruku v ruce s posilováním 

zabezpečení dodávek vody v Evropě. Voda 

je nepostradatelným zdrojem pro 

zabezpečení našich potravin, energie a 

hospodářství, ale vlivem změny klimatu 

a rostoucí poptávky je jí stále větší 

nedostatek.  

Potřebujeme novou Evropskou strategii 

odolnosti týkající se vody, abychom 

zajistili, že její zdroje budou řádně 

spravovány, bude řešen její nedostatek a že 

posílíme konkurenční inovativní výhodu 

našeho vodohospodářského průmyslu a 

budeme uplatňovat přístup založený na 

oběhovém hospodářství. Kromě toho budeme 

stát v čele úsilí o zmírnění a prevenci 

akutního nedostatku vody na celém světě. 
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Ochrana naší demokracie, prosazování 
našich hodnot 

Budoucnost Evropy v roztříštěném světě 

bude záviset na silné demokracii a na obraně 

hodnot, které nám poskytují svobody a práva, 

jež jsou nám drahé.    

Ochrana naší demokracie  

Naše demokratické systémy a instituce 

jsou vystaveny útokům. Zaznamenali jsme 

nárůst počtu hrozeb ze strany vnitřních i 

zahraničních aktérů – ať už nepřátelských 

vlád nebo nestátních subjektů. Používané 

metody jsou nyní obtížněji sledovatelné, 

škodlivější a snadněji použitelné pomocí 

digitálních nástrojů a sociálních médií. 

To odráží hlubokou změnu v informačním 

prostoru, kdy dochází k přechodu od 

redakčních mediálních zdrojů k obsahu 

vytvářenému uživateli zprostředkovanému 

platformami a upřednostňovanému 

algoritmy. To přináší nové svobody, ale také 

snižuje náklady na manipulaci s informacemi 

a usnadňuje Rusku a dalším stranám 

zintenzivnit informační válku.  

Musíme pro ochranu naší demokracie 

učinit více.  

Proto navrhnu nový Evropský štít pro 

demokracii. V jeho rámci budeme pracovat 

na boji proti zahraniční manipulaci 

s informacemi a vměšování na internetu, 

přičemž se budeme řídit příkladem 

francouzské vládní agentury Viginum nebo 

švédské Agentury pro psychologickou 

obranu.  

Cílem je zvýšit informovanost o situaci 

prostřednictvím odhalování a analýzy 

dezinformací a manipulace s informacemi a 

proaktivním bojem proti nim.  

Zaměříme se na odolnost a připravenost 

společnosti prostřednictvím zvýšené digitální 

a mediální gramotnosti a na podporu 

prevence prostřednictvím předběžného 

vyvracení nepravdivých informací. 

Vytvoříme evropskou síť ověřovatelů faktů 

a zpřístupníme ji ve všech jazycích.  

Budeme rovněž pokračovat v posilování 

digitálního prosazování práva s cílem 

zajistit, aby byly v souladu s nařízením 

o digitálních službách odhaleny, označeny a 

případně odstraněny zmanipulované nebo 

zavádějící informace.  

V neposlední řadě se rovněž budeme 

zabývat stále realističtějšími deepfakes, 

které ovlivňují volby v celé Evropě. 

Zajistíme, aby byly v aktu o umělé 

inteligenci provedeny požadavky na 

transparentnost a aby byl posílen náš přístup 

k obsahu vytvořenému umělou inteligencí.  

Při ochraně naší demokracie budeme vždy 

respektovat náš trvalý závazek zachovat a 

prosazovat svobodu projevu. 

Posilování právního státu 

Demokracie a hospodářství Evropy závisí na 

právním státu. Zajišťuje fungování naší 

společnosti, aby byla chráněna práva, 

trestána korupce a aby byly vymáhány 

smlouvy.  

Právní stát je práce bez konce. V celé Evropě 

stále existují výzvy – v různých měřítkách a 

s různými problémy.  

V posledních pěti letech jsme udělali hodně 

práce. Nyní jsme lépe než kdy jindy 

připraveni řešit otázky právního státu 

objektivním – a stejným – způsobem ve 

všech členských státech. Pozorujeme však 

také znepokojivé trendy.  

Posilování právního státu bude naší 

každodenní prací a povinností.  
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Budeme i nadále zlepšovat monitorování a 

podávání zpráv a posilovat systém brzd 

a protivah, zejména sledováním provádění 

doporučení.  

Zpráva o právním státu ukázala, jak může 

dialog pomoci dosáhnout pokroku. Nyní 

musíme zprávu konsolidovat a zajistit, aby se 

zabývala všemi otázkami v celé Evropě.   

Do zprávy doplníme rozměr jednotného trhu 

s cílem řešit otázky právního státu ovlivňující 

společnosti, zejména malé a střední podniky, 

které působí přeshraničně. Do zprávy 

o právním státu také zahrneme další 

přistupující země, jakmile budou připraveny.  

Budeme investovat do prosazování 

právního státu. Navrhnu, aby finanční 

prostředky EU byly rovněž určeny na 

vnitrostátní opatření, například na boj proti 

korupci, a na ochranu finančních zájmů EU.  

Dodržování zásad právního státu je pro 

finanční prostředky EU nutností.   

Za tímto účelem vytvoříme užší vazbu mezi 

doporučeními uvedenými ve zprávě 

o právním státu a finanční podporou.  

Zajistíme rovněž, aby budoucí dlouhodobý 

rozpočet měl silné záruky týkající se 

právního státu – včetně obecného režimu 

podmíněnosti, vztahujícího se na všechny 

finanční prostředky EU.  

Rovněž se poučíme z nástroje 

NextGenerationEU, který ukazuje, jak lze 

rozpočet propojit s reformami, které posilují 

právní stát.  

I nadále musí být účinně využíváno 

prosazování prostřednictvím řízení 

o nesplnění povinnosti a posílené uplatňování 

mechanismu podle článku 7, a to i 

v budoucí rozšířené Unii. 

Jednou z hlavních zásad právního státu – a 

obecněji demokracie – je svoboda médií.  

Ve světě stále rychlejších médií a stále více 

dezinformací musíme učinit vše, co je 

v našich silách, abychom podpořili svobodné 

sdělovací prostředky v celé Unii.  

Provedeme Evropský akt o svobodě médií a 

zvýšíme naši podporu a ochranu 

nezávislých sdělovacích prostředků 

a novinářů a zakročíme proti aktům nátlaku 

a neetickému chování.  

Občané v centru naší 
demokracie 

Konference o budoucnosti Evropy – a úspěch 

evropských panelových diskusí občanů – 

byly významnými kroky k utváření 

demokracie, která je více založená na 

diskusi, a k zapojení lidí nad rámec voleb 

nebo politiky.  

Nyní musíme posílit občanskou 

angažovanost v celé EU.  

Každý rok vybereme oblasti politiky a 

návrhy, v nichž by doporučení vzešlá 

z evropské panelové diskuse občanů měla 

co největší přínos.  Na tato doporučení 

navážeme, jako tomu bylo u doporučení 

panelové diskuse evropských občanů 

o potírání nenávisti ve společnosti z roku 

2024.  

Ve stejném duchu rovněž posílíme 

spolupráci s organizacemi občanské 

společnosti, které mají odborné znalosti a 

hrají důležitou úlohu při obraně konkrétních 

společenských otázek a prosazování lidských 

práv.  

Musíme zajistit, aby v rámci její činnosti 

byla zajištěna lepší ochrana občanské 

společnosti.  

Budeme rovněž spolupracovat s místními 

zastupiteli na zapojení občanů, abychom lépe 

porozuměli tomu, jak Evropa ovlivňuje 

každodenní život. Spolu s Výborem regionů 

již spolupracujeme se sítí více než 3 000 

místních zastupitelů a v příštích pěti letech 

bychom měli tuto síť posílit. 
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Globální Evropa: využití naší síly a našich 
partnerství 

Ve světě, který je nebezpečný již po 

generace, musí být Evropa při prosazování 

svých strategických zájmů asertivnější. 

Válečná agrese Ruska – poháněná Putinovou 

imperiální touhou zničit Ukrajinu a její 

evropskou budoucnost – je součástí širšího 

systematického útoku na Evropu, naše 

hodnoty a na mezinárodní řád založený na 

pravidlech.  

Ukrajina bojuje za naši svobodu každý 

den – a my musíme usilovat o svobodu její.  

To bude i nadále naší hlavní prioritou jak na 

domácí, tak na mezinárodní úrovni, přičemž 

dáme dohromady partnery k podpoře 

krátkodobých potřeb i dlouhodobého úsilí o 

obnovu.  

Na tuto válku na evropské půdě nelze nazírat 

izolovaně. Je to zlomový okamžik pro celý 

svět. V posledních letech oznamovala své 

záměry nová liga diktátorů – od Íránu přes 

Severní Koreu až po Rusko a dále –, kteří 

usilují o rozkol a vytvoření alternativního 

mezinárodního řádu založeného na 

překreslených mapách, imperiálních 

myšlenkách a sférách vlivu. 

Válka v Gaze a destabilizace Blízkého 

východu jako celku vedou ke krveprolití a 

nestabilitě v celém regionu. Po celém světě 

dochází stále častěji k převratům a 

vyhroceným konfliktům.  

Vstoupili jsme do éry geostrategického 

soupeření.  

Agresivnější postoje Číny, její nespravedlivá 

hospodářská soutěž, její přátelství „bez 

omezení“ s Ruskem, jakož i dynamika jejích 

vztahů s Evropou odráží posun od spolupráce 

k soutěžení. Vidíme zneužívání všech typů 

politik jako zbraní – od energetiky přes 

migraci až po klima. Kvůli tomu se otřásá 

náš mezinárodní řád založený na pravidlech a 

snížila se efektivita našich globálních 

institucí.  

Tato nová realita bude přetrvávat bez ohledu 

na výsledek voleb po celém světě 

v nadcházejících měsících. Naše nová 

zahraniční a bezpečnostní politika musí 

být koncipována s ohledem na tuto 

nefiltrovanou realitu.  

To začíná prací podobně smýšlejících 

partnerů a přátel v rámci skupiny G7 i mimo 

ni. V tomto směru budeme zejména usilovat 

o posílení vztahů se Spojeným královstvím 

v otázkách společného zájmu, jako je 

energetika, bezpečnost, odolnost a 

mezilidské kontakty. 

Budu úzce spolupracovat s vysokým 

představitelem / vysokou představitelkou, 

místopředsedou/místopředsedkyní s cílem 

zajistit koordinovaný přístup k naší vnější 

činnosti.  

Rozšíření jako geopolitická 
nutnost 

Oslavy 20 let, jež uplynuly od největší vlny 

rozšíření, nám umožnily zamyslet se nad 

úspěchem, který rozšíření znamenalo jak pro 

dotyčné země, tak pro Unii jako celek. 

Historie se znovu ozývá a Evropa se musí 

jasně rozhodnout pro svou budoucnost.   

Věřím, že další dokončování naší Unie je 

morální, politickou a geostrategickou 

nutností – v souladu se slibem, který jsme 

učinili ve Smlouvách. 
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Ve světě velmocí nám větší a silnější Unie 

dává větší geopolitickou váhu a vliv na 

globální scéně. Pomáhá snižovat naši 

závislost, zvyšuje naši odolnost a posiluje 

naši konkurenceschopnost. Zvyšuje naši 

bezpečnost a může pomoci ukotvit 

demokracii, stabilitu a právní stát v celé 

Evropě. 

Nebude to však snadná cesta.  

Proces přistoupení k EU bude vždy 

založený na dosažených výsledcích a každý 

kandidát bude posuzován na základě 

vlastního pokroku při plnění všech kritérií.  

Zvýšíme podporu určenou na přípravu 

kandidátských zemí, zejména s využitím 

investic a reforem v plánu růstu pro západní 

Balkán a v nástroji pro Ukrajinu. Uvedeným 

zemím to pomůže při začleňování do částí 

acquis EU a jednotného trhu a umožní jim to 

seznámit se se způsoby využívání prostředků 

EU.  

Právní stát a základní hodnoty budou i nadále 

základním kamenem politiky rozšíření EU 

a budou základem naší reformované a 

rozšířené Unie v budoucnu.  

Jmenuji komisaře/komisařku pro rozšíření, 

který/á bude tuto činnost řídit.  

Mnozí pochybovali o schopnosti EU začlenit 

v roce 2004 velké množství členských států, 

jež měly různé silné stránky, hospodářské 

struktury a počet obyvatel. EU však při této 

výzvě obstála – díky interní přípravě a 

včasné integraci.  

Evropa při této výzvě obstojí znovu.  

Strategičtější přístup k našemu 
sousedství 

Tento cílenější přístup k rozšíření by měl jít 

rovněž ruku v ruce s cílenějším přístupem 

k našemu širšímu sousedství, zejména ke 

Středomoří.  

Jmenuji komisaře/komisařku pro 

Středomoří, který/á se zaměří na investice a 

partnerství, hospodářskou stabilitu, tvorbu 

pracovních míst, energetiku, bezpečnost, 

migraci a další oblasti společného zájmu při 

respektování našich hodnot a zásad. Bude 

přitom úzce spolupracovat s vysokým 

představitelem / vysokou představitelkou, 

místopředsedou/místopředsedkyní 

Nový Pakt pro Středomoří přetvoří tento 

zásadní vztah a vyšle jasný politický signál 

partnerství v čím dál více konfliktním a 

nestabilním světě.  

Kromě toho musí Evropa hrát aktivní 

úlohu i na Blízkém východě, a to v zájmu 

všech stran a v zájmu stability regionu.  

Musíme se nadále zapojovat do veškerého 

diplomatického úsilí, abychom zajistili 

spravedlivé a komplexní řešení 

probíhajícího konfliktu v Gaze. 

Musíme učinit vše, co je v našich silách, 

abychom zastavili tragické ztráty na 

životech. To znamená usilovat o okamžité 

příměří v Gaze, propuštění všech rukojmí a 

významný a trvalý nárůst humanitární 

pomoci do Gazy.  

Potřebujeme trvalé příměří a hledět vpřed. 

Na základě dohodnutých reforem budeme 

pracovat na víceletém podpůrném balíčku 

pro účinnou Palestinskou národní správu a na 

přípravě půdy pro pomoc a dvoustátní řešení.  

Dvoustátní řešení je nejlepším způsobem, jak 

zajistit bezpečnost Izraelců i Palestinců.  

To bude součástí širší komplexní strategie 

EU–Blízký východ zacílené na období po 

skončení války v Gaze. Tato strategie by se 

měla zaměřit na podporu dvoustátního řešení 

a posílení partnerství s klíčovými 

regionálními zúčastněnými stranami. 
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Nová hospodářská zahraniční 
politika 

V dnešním světě jdou geopolitika a 

geoekonomika ruku v ruce. Evropská 

zahraniční a hospodářská politika musí učinit 

totéž.  

Obchodní síla Evropy a hospodářská 

otevřenost mají zásadní význam pro naši 

prosperitu – otevírá nové trhy pro naše 

společnosti, nabízí širší výběr udržitelného 

zboží spotřebitelům a umožňuje nové 

investice do našich průmyslových odvětví.  

To je mimořádně důležité ve světě, jehož 

podobu utváří boj o technologický náskok, 

zneužívání hospodářských závislostí a stále 

tenčí hranice mezi ekonomikou a 

bezpečností. Musíme si tato rizika jasně 

uvědomovat.  

Pro dnešní realitu potřebujeme novou 

hospodářskou zahraniční politiku.  

Ta bude mít tři ústřední body: hospodářská 

bezpečnost, obchod a investice do 

partnerství. 

Zaprvé bude pro Komisi prioritou pokrok 

v oblasti evropské hospodářské bezpečnosti 

a hospodářské diplomacie.  

To znamená posílit naši 

konkurenceschopnost doma a investovat do 

výzkumné kapacity v oblasti strategických 

technologií a technologií dvojího užití, které 

mají zásadní význam pro naše hospodářství a 

bezpečnost.  

Zároveň musíme být asertivnější při 

ochraně našeho hospodářství před úniky 

klíčových technologií a bezpečnostními 

obavami. Tato otázka je obzvláště naléhavá, 

pokud jde o ty, kteří jsou rovněž 

strategickými a systémovými konkurenty.  

Základem bude jasné posouzení rizik a naše 

zásada „snižování rizik (de-risking), nikoli 

oddělení (decoupling)“.   

Dokončíme přezkum rámce pro prověřování 

přímých zahraničních investic, zaujmeme 

skutečný koordinovaný přístup ke kontrolám 

vývozu a budeme řešit rizika plynoucí 

z odchozích investic. Společně se zeměmi G7 

a dalšími podobně smýšlejícími partnery 

vypracujeme normy hospodářské bezpečnosti 

pro klíčové dodavatelské řetězce. 

Druhým pilířem naší hospodářské 

zahraniční politiky je obchod.  

Budeme pokračovat v prohlubování našich 

vztahů v rámci volného a spravedlivého 

obchodu s centry růstu a partnery po celém 

světě a dbát na reciprocitu a rovné podmínky. 

V zájmu zajištění přístupu k tomu, co 

potřebujeme k vytvoření diverzifikovaných a 

odolných dodavatelských řetězců, 

vybudujeme rovněž nová partnerství v oblasti 

čistého obchodu a investic a prohloubíme 

naše vztahy v oblasti kritických nerostů a 

surovin.  

Abychom to podpořili, musíme zachovat a 

zlepšit obchod založený na pravidlech, mimo 

jiné prostřednictvím reformované a posílené 

Světové obchodní organizace (WTO).  

Zároveň budeme ambicióznější při 

prosazování našich obchodních dohod a 

v případě potřeby využívat všechny nástroje 

na ochranu obchodu.  

Třetí složkou naší hospodářské zahraniční 

politiky jsou partnerství a společné investice 

do našich zájmů a partnerů prostřednictvím 

strategie Global Gateway, naší iniciativy pro 

investice do projektů infrastruktury po celém 

světě.  

Strategii Global Gateway posuneme na 

další úroveň tím, že našim partnerům 

navrhneme integrovanou nabídku – s částí 

balíčku týkající se investic do infrastruktury, 

obchodu a makroekonomické podpory.  

Učiníme tak v rámci přístupu „tým Evropa“, 

který mobilizuje členské státy, veřejné 
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rozvojové banky a rozvojové finanční 

instituce, Evropskou investiční banku, 

Evropskou banku pro obnovu a rozvoj, 

exportní úvěrové agentury a soukromý 

sektor. 

Tímto způsobem chceme vytvořit 

dlouhodobá, vzájemně přínosná 

partnerství – investováním do společné 

budoucnosti a prostřednictvím dlouhodobých 

závazků.  

To rovněž znamená pracovat na oblastech 

společného zájmu se zeměmi a ekonomikami 

v indicko-tichomořském regionu, Africe a 

Latinské Americe a Karibiku. 

Indicko-tichomořský region se stal 

rozhodujícím regionem pro budoucnost 

světa. Na základě naší stávající strategie 

prohloubíme spolupráci s našimi partnery 

v tomto regionu. Navrhneme novou 

strategickou agendu EU-Indie a posílíme 

naši spolupráci se Sdružením národů 

jihovýchodní Asie (ASEAN).  

Podobně budeme spolupracovat 

s Japonskem, Koreou, Novým Zélandem a 

Austrálií, s nimiž čelíme společným výzvám 

v oblasti kybernetiky, vesmíru a bezpečných 

dodávek kritických nerostných surovin a 

technologií. To zahrnuje naše společné úsilí 

o využití celé řady našich kombinovaných 

diplomatických postupů s cílem odradit Čínu 

od jednostranné změny současného stavu 

vojenskými prostředky, zejména na Tchaj-

wanu.   

Před příštím summitem EU–Africká unie 

v roce 2025 potřebujeme nový impuls 

v našem vzájemném partnerství s Afrikou. 

Prostřednictvím strategie Global Gateway 

budeme stimulovat investice do dopravních 

koridorů, přístavů, výroby energie 

z obnovitelných zdrojů, výroby zeleného 

vodíku a hodnotových řetězců surovin.  

Budeme spolupracovat na společném řešení 

obav Afriky, od reformy mezinárodních 

institucí až po dopady změny klimatu, 

demografie a migrace na naše kontinenty. 

Prohloubíme spolupráci mezi EU a 

Latinskou Amerikou a Karibikem 

prostřednictvím investic Global Gateway a 

spolupráce v oblasti našich společných 

zájmů, od bezpečnosti až po energetiku. 

 

Nová podoba multilateralismu 
pro dnešní svět  

Evropa bude vždy hájit mezinárodní řád 

založený na pravidlech, v němž jsou zákony 

a normy pevnější než síla a konflikty. To je 

základem naší Unie a bude to i základem naší 

budoucnosti.   

Musíme však také uznat oprávněné obavy 

partnerů po celém světě, kteří se domnívají, 

že se na koncepci současného systému 

nepodíleli ani že tento systém nepracuje 

v jejich prospěch.  

Chtěla bych, aby Evropa hrála při reformě 

mezinárodního systému vedoucí úlohu.  

Počátkem bude nadcházející summit OSN 

o budoucnosti, jenž bude usilovat 

o spravedlivější zastoupení všech regionů a 

řešit otázky týkající se rozvoje a zadlužení.  

Měli bychom využít této příležitosti k tomu, 

abychom náš mezinárodní systém 

přizpůsobili dnešnímu světu, zejména pokud 

jde o digitální otázky, kde jsou zapotřebí 

silné záruky a nová forma správy.  

Musíme rovněž vnímat a lépe reagovat na 

obavy našich partnerů, na které dopadá 

evropská legislativa, zejména předpisy 

související se Zelenou dohodou pro Evropu.  

Při posuzování dopadu našich právních 

předpisů na země mimo EU musíme 

zaujmout systematičtější přístup a poskytovat 

cílenější podporu, která jim pomůže se těmto 

předpisům přizpůsobit a mít z nich užitek.  
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Společné dosahování výsledků a příprava 
naší Unie na budoucnost

V posledních pěti letech se Evropa vydala 

cestou ambiciózního programu modernizace. 

V rámci příprav na naši budoucnost se nyní 

musíme zaměřit na provádění, investice a 

reformy. To se týká všech priorit 

stanovených v těchto směrech a bude to 

vyžadovat týmové úsilí všech orgánů a 

členských států. 

Nový rozpočet odpovídající 
našim ambicím 

Evropský rozpočet zlepšuje kvalitu života a 

životních podmínek občanů, zemědělců, 

výzkumných pracovníků, podniků a regionů 

v celé Evropě i mimo ni.  

V posledních letech tento rozpočet opětovně 

ukazoval svůj význam – od reakce na 

pandemii až po řešení energetické krize či 

podporu Ukrajiny.  

Dohodli jsme se na nástroji SURE, který má 

pomoci zachránit přibližně 40 milionů 

pracovních míst v celé Unii, na nástroji 

NextGenerationEU pro investice do naší 

budoucí ekonomiky a na plánu REPowerEU, 

pomáhajícím při snižování cen energií a 

zvyšování našich zásob po Putinově vydírání.  

A když jsme potřebovali nezbytné finanční 

prostředky na naléhavé priority, dohodli jsme 

se na vůbec první revizi našeho rozpočtu 

v polovině období.  

To vše ukazuje, že s evropským rozpočtem 

lze udělat hodně, aby bylo dosaženo 

výsledků tam, kde je to nejdůležitější. Nyní 

musíme zajistit, abychom tuto finanční 

kapacitu v příštích letech co nejlépe využili. 

Z těchto zkušeností jsme se však také hodně 

poučili, zejména pokud jde o potřebu 

jednoduchosti a flexibility, rychlosti a 

strategického zaměření našich výdajů.  

Naše výdaje na evropské úrovni v současném 

rozpočtovém období vycházejí v porovnání 

s našimi konkurenty příznivě, a to i bez 

započtení vnitrostátních výdajů. Naše výdaje 

jsou však rozloženy do příliš mnoha 

překrývajících se programů, z nichž mnohé 

financují stejné věci, ale s různými 

požadavky a obtížemi pro účinné 

kombinování financování.   Musíme lépe 

zaměřit výdaje EU na naše společné priority.  

Potřebujeme nový přístup k modernímu a 

posílenému rozpočtu EU.  

V tomto smyslu navrhnu v roce 2025 nový 

dlouhodobý rozpočet, který bude: 

více zaměřený na dosažení souladu s našimi 

prioritami a cíli a flexibilním způsobem 

orientovaný na oblasti, kde jsou opatření EU 

nejvíce zapotřebí. Chci rozpočet založený na 

politikách, nikoli rozpočet založený na 

programech, 

jednodušší ve způsobu fungování – 

s menším počtem programů a plánem pro 

každou zemi. Rozpočet, který propojuje 

klíčové reformy s investicemi a zaměřuje se 

na naše společné priority, včetně podpory 

hospodářské, sociální a územní soudržnosti, 

účinnější, zejména díky Evropskému fondu 

pro konkurenceschopnost] a lepšímu 

využívání našeho rozpočtu k aktivaci dalšího 

vnitrostátního, soukromého a 

institucionálního financování.  

Dodržování zásad právního státu je – a 

bude – pro finanční prostředky EU 

nutností.  

Budeme rovněž muset přepracovat 

financování vnější činnosti tak, aby bylo 

pro naše partnery účinnější, cílenější a více 

uzpůsobené našim strategickým zájmům.  
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Tento cíl vyžaduje posílení a modernizaci 

příjmů pro rozpočet EU. K zajištění 

dostatečného a udržitelného financování 

našich společných priorit budou zapotřebí 

nové vlastní zdroje.  

Ambiciózní program reforem pro 
Evropu 

Reformy byly potřebné již dříve – 

s rozšířením se však stávají 

nepostradatelnými.  

Jsem přesvědčena, že potřebujeme 

ambiciózní program reforem, aby bylo 

zajištěno řádné fungování rozšířené Unie, 

abychom byli vybaveni k řešení 

geopolitických výzev a ke zlepšení 

demokratické legitimity, zejména 

prostřednictvím účasti občanů. V tomto 

rámci se budeme nadále zabývat závěry 

Konference o budoucnosti Evropy. 

Jsem přesvědčena, že potřebujeme změnu 

Smluv tam, kde to může zlepšit naši Unii.  

Rozšíření musíme rovněž využít jako 

katalyzátor pokroku, pokud jde o naši 

schopnost jednat, o naše politiky a o naše 

výdajové programy.  

EU i budoucí členské státy by měly být 

v době přistoupení připraveny. Na obojím 

bychom měli pracovat souběžně. EU se musí 

rozšiřovat a prohlubovat zároveň.  

Během prvních 100 dnů představíme 

přezkumy politik před rozšířením 

zaměřené na jednotlivé oblasti, jako je právní 

stát, jednotný trh, potravinové zabezpečení, 

obrana a bezpečnost, klima a energetika 

a migrace, jakož i sociální, hospodářská a 

územní konvergence v širším slova smyslu. 

Předložíme návrhy na posílení 

akceschopnosti Evropy s ohledem na nové 

formáty a rozhodovací procesy, a to i pro 

rozšířenou Unii.  

Při tom se zaměříme na to, co lze učinit již 

nyní, a na ty oblasti, v nichž se objevuje 

široký konsensus.  

Dosahování výsledků společně s 
Evropským parlamentem 

V roce 2019 jsem jako prioritu stanovila 

upevnění partnerství mezi Evropskou komisí 

a Evropským parlamentem. 

Zavázala jsem se k posílení úlohy 

Parlamentu při iniciování a formování 

právních předpisů.  Tomuto závazku jsme 

úspěšně dostáli – reagovali jsme na usnesení 

Parlamentu podle článku 225 legislativními 

návrhy při plném respektování zásad 

proporcionality, subsidiarity a zlepšování 

právní úpravy.  

Toto právo na legislativní iniciativu nadále 

podporuji.  

Posílíme naši spolupráci v souvislosti 

s článkem 225 a požádáme komisaře a 

komisařky, aby se účastnili strukturovaných 

dialogů s parlamentními výbory o těchto 

usneseních. 

Zároveň existuje mnoho oblastí, v nichž 

můžeme zlepšit způsob spolupráce našich 

orgánů.  

Proto chci spolupracovat s Evropským 

parlamentem na rychlé revizi naší rámcové 

dohody. To pomůže posílit naši společnou 

politickou odpovědnost, zintenzivnit náš 

dialog, zvýšit tok informací a zajistit větší 

transparentnost.  

Mnohé z krizí, kterým jsme čelili během 

posledního funkčního období, si vyžádaly 

výjimečné reakce, zejména na základě 

použití článku 122 SFEU.  

Vyslechla jsem si stanovisko Parlamentu 

k této věci a budu dbát na to, aby byl tento 

nástroj používán pouze za výjimečných 

okolností. Při jeho použití zajistím, aby 

Komise Parlamentu uplatnění článku 122 

plně odůvodnila.   

V neposlední řadě chci zintenzivnit náš 

dialog a zajistit, aby byli komisaři a 

komisařky více přítomni na jednání 

příslušných výborů. 
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Sbor komisařů a komisařek bude připraven 

reagovat na veškeré žádosti Evropského 

parlamentu o projednání na plenárním 

zasedání v nejvhodnějším formátu. 
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